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P fi 0 Q ~ ~ D ! li ~ §. 
(Pursuant to ~djournment, the Commission co~vened 

at 0945 hours, 3 January 1946, at Court No. 2A, High 

Commissioner's Residence, Manila, P.I.) 

GENERt L McCUNNIFF: The Commission will come to 

order and proceed with the cpse in hearing. 

CtPTAIN STOKES: Sir, all the members of the 

Commission are present, with the exception or Colonel 

Henry W, Holt , together with the Prosecution Starr, the 

f.ccused end their Counsel. 

We will recall our first witness, Mariano 

Bayaras to the stand. 

MARii.NO BAYARAS 

called as a witness for the pros ecution, being first 

duly sworn, was exacined and testified as follows: 

DIRECT EXAMI NATION 

CfPTt.IN STOKES: Remember not t o answer until 

my questions have been transla t ed and be sure Bnd talk 

l oudly enough s o that the Commission can hear you and 

be sure t o f nce the Commission when you speak. 

THE WI TNESS : Yes, sir. 

Q State your name. 

/1 Mariano Bayar as. 

Q l r e you the same Mariano Bayar as who t es tified 

earlier i n t his trial? 

/, Yes, sir . 

Q Do you know a J8panese soldi er by the name of 

Korada? 

A Yes , sir. 
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Q Were you shown a proclamation which was issued 

by the J apanese? 

f, Yes, sir. 

Q V'ere you the Mayor of Basco at that time? 

h Yes, sir. 

Q What was the gist of this proclamation? 

gist runs like this: "According to the 
A The 

authority invested in me as Commander in Chief of 

the Japanese Army in Batan Island, I do hereby pro­

claim that the Filipinos found to be pro-Americans, 

I hereby punish accordingly." 

Q Did it list the number of Filipinos who had been 

punished by death? 

A Yes, sir. 

Q Can you approximate the number of names that were 

listed as having been killed? 

A Yes, sir •. 

Q About how many? 

A About 74. 

Q were any of the names listed~ 

f. Yes, sir. 

Q About how many? 

A Aside from the 74, there were 12 more. 

Q What punishnent did they r e ce ive if you recall? 

A They were given prison t erms. 

Q Was this proclamation signed by anyone? 

A Yes, sir. 

Q By whom? 

A By Li eutenant General Tajima. 
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Q Were you present when it was reAd? 

i\ Yes, sir. 

Q How many Filipinos were present to hear it read? 

A I did not count them, but in my estimation, 

almost all the people of Basco gathered to hear that 

proclamation. 

Q t bout when was it read? 

A About the latter part of July, 1945. 

Q Where was it read? 

A It was read in back of the convent. 

Q Who read it to the Filipinos? 

A It -was read by interpreter Kawachi in English. 

Q Who read it to them in the Filipino language? 

A I, myself. 

Q Were any Japenese officers present at the time 

of the r eading of this proclamation? 

A Yes, sir. 

Q Do you reme~ber any of the names that were listed 

as being killed? 

A Yes, sir. 

Q Will you na~e as many as you can for the Commission? 

A Yes, sir. 

CJ.PTt. IN STOKES: Give them slowly s o that the 

Reporter can get them. 

A They ar e : Juan J.gudo , Ernesto Agudo, Jose 1,gudo, 

J anuario Valones, Salvador Va l ones, Jueni o Valones, 

Pio Ruiz, Pastor Balles, Te l csfor o Cabal, t.ntonio 

Cabal, Jose Reyes, Esteban Reyes, Lor enzo Gamo, Emilia. 

Domine , Francisco Cultura, Inoncencio Castillo, 
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Gregorio Edel, Jose Gavilan, Aureliano Hontoria, 

~velino Diente, Claro Gbrdo, Felix Cebitac, Louis 

tceron, Ruben Gabilo; that is all I remember just 

now. 
CJ.PT/. IN STO!aS: May 1 t pleese the Commission, 

this witness was shown the proclamation and heard it 

read and we request permission to read some of these 

names in order to refresh his memory and ask him to 

state for the Commission whether or not he recalls 

or remembers those names appearing on this list or 

this proclamation. 

LIEUTENtt'T ~'ESTON: There is no objection by the 

Defense. 
CAPTAIN FURNESS: It is l eading, but he could get 

it in a different way, but too much --

GENER~L McCUNNIFF: Proceed with the question. 

ClPTAIN STOKES: Do you r eeall if Pablo Fugaban was 

listed as having been killed? 

A Yes, sir. 

Q Do you r ecall if tlejo Homol was listed? 

A Yes, sir. I recall now two Filipinos, Mariano 

Elep and Fufino Elizondo. 

Q Do you r ecall if Domingo Castelleon WAS on that 

list? 
h Yes, sir, and Bonif? cio castelleon w~s also. 

Q Do you r ecall if Antonio Cielo WPS on that 

list? 

Jl Yes, sir. 
Q Do you r ecall if Tomas Galita was on that list? 
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A Yes, sir. 

Q Do you know these Filipinos -- these that you 

have mentionedf 

A Yes, sir. 

n Since the re~ding or that proclametion hAve you 

seen them to this day? 

A No, sir, I have not seen them any more. 

n Do you hAve any knowledge of a trial or trials 

for these Filipinos? 

A No, sir. 

CAPTAIN STOKE'S: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION BY CAPTPIN MURTP.UGH 

Q Do you know Jose Lizardo? 

A Yes, sir. 

n Did you ever report t o Japanese officials that 

J ose Lizardo was steeling the property of civilians 

in Basco? 

LIEUTENP.NT BLOODWORTH: If the Commission please, 

I would like to ask the Defense t o state the reason for 

this question and the questions t o f ollow? 

CAPTPIN 1mRTAUGH: On cross examinetion of Lizardo 

he ad~itted that he stole from the inhabitants of Basco 

when they l eft their hones to go out into the fields 

during air raids. 

Ct.PTJ. I N STOKES : We deny that he adrii tted stea ling. 

CAPT/IN UURT~UGH: He ?.d!'lit t ed that he hod t aken 

thee and he made an assumption tha t Japanese Formos an 

l aborers had the authority t o give him the pernission 

t o t oke this property off civilians in BPsco. 
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UEUTEN/·NT BLOODWORTH: I think that matter was 

fully covered then. I s ee no point in going back into 

it. It is a collateral issue in this ca se . 

CAPTt IN MURTtUGH: The question just asked is 

t o clear up that matter and to establish that J ose 

Liz3rdo actually stol e that property; he didn't 2sk any-

body's per mission t o take it. 

LIEUTENt NT BLOODWORTH: We obj ect t o it, Sir, 

it is irrelevant. 
GENERAL McCUNNIFF: No obj ection by the Col!ll!lission. 

The question will be asked and answer ed. 

A I don't know or the stealing or Japanese property 

by Lizardo. 
Q Do you know of the taking of Japane se or Filipino 

property by Jose Lizardo? 

A No , sir, I do not know. 

CROS~ EX!.MI N!.TION BY LIEUTENf NT WESTON 

Q At the r e?.ding o~ this procla1!18tion, why did you 

make a s ta t ement f ollowing it? 
t I was asked by interpret er Kaw~chi t o interpret 

in Tagalog. 
Q Upon the completion of your interpret ation of 

the pr oclamation, why did you plead with the Filipinos 

pres ent t o cooperate with the Japanese and t o live in 

pea ce wi t h them? 
t I never plead with the Fi lipinos to cooper a t e with 

t he Japanese :1rmy. 

Q What did you t ell t hem? 

l I onl y interpret ed the proclamati on of Gener al 
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Ta jima • 

Q W<' S t he pr oclamc- tion alreC'dy wr i tten out i n 

T~ ga log? 

l It we.s prepared in English by Mr . KawAchi. 

Q Then you read f r on the English t r anslAtion; 

is th?. t correct? 

t. The l oca l di alect -- Ba tan, I r el'd. 

Q WP S this t r ansla tion signed by the Gener al? 

/, No , sir . 

Q Can you r ead Japanes e? 

A No , sir . 

Q Di d you r ead the J apanese translation of the 

procl amation ? 

/, No , sir. 

Q How do you know this proclanation was s igned by 

Gencr s l Tl' jica ? 

A Bec~us e the signa ture was f ound be low the Englis h 

proclar.:iat i on . 

Q Did you say, "be l ow the English trc>nslation?" 

ti Yes , s i r . 

Q Why did you just sta t e Gener al Ta jina did not sign 

this pr oclamntion? 

LIEUTEN/NT BLOODWORTH: If it plc~ s e the CoI:lr.lission , 

he sa id he did not sign the "T<'gol og" diP. l ect . 

LIEUTEN/ NT l'/ESTON: r s I understnnd it, the wi tness 

~P.de the tr~nsl~tion fron t he Engli sh docW!lent and his 

was the translation ~ade i n t o t he dia l ect. 

LIEUTENl NT BLOOD'VOTITH: Vlould you like t o have the 

Repor ter r eed the r eport? 
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LIEUTENtNT WESTON: I would. 

(Whereupon, the question and answer were r end back 

by the Reporter.) 

Q (By Lieutenant Weston) The proclamation that you 

rePd from, WPS it written out in your local dialect, or 

w~ s it written in English? 

A It wcs written in English. 

Q l.nd you re?.d from it arm orally trenslPted; is that 

correct? 

A From that English proclamation I trpnslated to local 

dialect. 

Q ~rA s this English translation that you rend fro~ signed 

by GenerPl Tajima? 

t It is not the English trAnslotion -- Batan trRnslation 

that I dcclAr ed t o the public. 

GENER/ L McCUNNIFF: May I suggest e question? hsk 

the witness if either of the documents were signed by 

General Ta jima and, if so , which one? 

Cl PT! IN FOP.NESS: I think ther e was only one. 

LIEUTENlNT WESTON: /s I understand it, ther e is 

only one document that he s aw. 

ClPTt IN FURNESS: If I could speak T?gal og, I could 

take this Bill of PP-rticulars (indicating) in English nnd 

r ead it t o you in Tagalog. 

GENER/ L McCUNNIFF: I would like t o have it straightened 

out. 

LIEUTENtNT WESTON: I will have it str2ightoned out. 

Q (By Lieutenant Weston) The proclama tion that you t ook 

in your honds and re~d from, WP. S it written in English or 
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in your locAl dialect? 

l It was written in English. 

Q ThP. t was the paper from which you read? 

A From which I trenslated. 

Q Did you s ee a proclamation written in J apanese? 

~ No , sir. 

~ Then, there was only one paper involved and that 

w~ s written in English? 

l Yes, sir. 

Q Was that paper written in English,that you call a 

proclamation,signed by General TajiJ!l8? 

A Yes, sir. 

Q Do you know whe ther General Tajima can read English 

or not? 

A I do not know. 

Q Hnve you ever seen General Tajime•s signa ture? 

~ I s aw his signature, but I could not reAd because 

it was written in Nippongo , but the document, a l ett er 

there written in English f orm, and above that English signa­

ture ther e w~s a signa ture in Nippon writing which I could 

not r erd. 

Q Then you are not sure thAt Generol Ta jimD signed 

the t becouse you could not r eAd it? 

~ Well, I was sure, because the l etter ther e written 

in English was written by General Toj i ma , Lieutenant 

Gener a l Tajima . 

Q Wer e you present at Ivana when this proclamation 

was r e?d? 

t No , sir. 

373 



Q Was Raf ael Barsana pres ent in Bosco when this 

proclamation wcs r ead ther e? 

A I don't know. 

Q Y0u were very definite end clear on the contents 

of the proclamation; in f~ct, you have sta t ed that 

"pursunnt t o the authority vested in rne as Commander 

of the J eponese Arey, I her eby procla im, et ce tera"; do 

you r ecall exactly everything thnt proclerru?tion sa id ? 

A No , sir. 

Q You can r ecall that nice , flowery s ent ence. Was 

that in it word for word? 

/'. '11'ha t I have SC\ id is the gist. 

Q Why did you t ell the Col'!Ul':ission that the proclama-

tion sta t ed thnt t hese people wer e killed because of their 

participation in the Sabtang incident? 

A I don't r emember t hat. 

o Do you r emember the procl Amation s aying tha t a cer-

ta in nuaber of those Filipinos wer e members of the Bisumi 

Fighters who participa t ed i n the ~abtong uprising? 

A I don't r eMernber such a s t r t erncnt in the proclama-

tion. 

Q H?ve you ever heRrd of the Sabt?ng uprising? 

f I did not hear of any Sabt ang uprising. 

q Did you ever hear of the Sebtnng incident? 

i• Yes, s ir. 

0 lVha t did you hear about it? 

f, I hcCJ rd t h::i t S OJ!JC J nppncs e soldiers wer e killed 

in Sabtang . 

Q Did you hear tha t Filipino guer ill as compl e t ely t ook 
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control of Sabtang IslAnd? 

A I never heard of guerillas in Bntanes, 

Q Did you ever heer or Cr.pt~ in Val ones? 

A I don't know CaptAin Valones. 

Q Thet is not the question I em esking you. 

Did you ever hear of Captain Valones7 

l I never heard or Captein Velones. 

Q Did he not live in BP.Seo? 

J. No, sir. 

Q Did you ever hear of Lieutenant CabPl? 

A I never heard of Lieutenant Cabal. 

Q Were you Mayor of Basco? 

f , Yes, sir. 

Q You never heard of either of the se two? 

A I never he?rd Pbout Lieutenant Cabal or CaptP.1n 

Val ones. 

Q Wher e ~id you hear About the ~abteng incident? 

h I heard that in Basco. 

o Wher eAbouts in Bnsco? 

~ In the t own. 

Q Vllol'T' did you hear it fror.?? 

A I heard it from the J Apancs e soldiers. 

Q Was that a t the re~ding of the procl~m?. tion? 

A Not in the proclAna tion. 

Q l t the r eading of t his proclamation did KawAchi 

make a speech? 

I He just r eed the English procl~nation. 

Q After he h;ld re~ d the pr oclAmotion , did he make 

A speech At all? 
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A It wns Lieutenant ruzuki who deliver ed a speech 

ond transla t ed by Mr. Knwachi. 

0 What did Lieutenant Suzuki s ay? 

1 He s aid the gist, as I did -- not memorized his 

speech. According t o the gist, he said tha t the 

Filipinos, p~rticularly the Batan people , must cooper a te 

with the Jap~nese Army. 

Q Did he not state tha t these Filipinos wer e executed 

because of their participation in the Sabteng incident? 

A I d on't r emember such. 

Q You s ny you don't r emember? Then Lieutenant Suzuki 

might have s a id such, but you don't r emember; is that 

correct? 

A Yes, I do not know. 

Q Do you deny making any kind of s peech whatsoever 

during the cer emony of the re~ding of t he proclamn tion? 

/1 I do deny. 

Q You say nost of t he peopl e of B~ sco wer e a t this 

meeting ; can you give n c t he n?rnes of two peopl e t hat 

wer e ther e? 

A Two people , you moan? Victor de Padra , Seria co 

1.bad. 

Q Do t hey live in BAsco? 

A Yes, sir. 

Q Ar e they t her e now~ 

r They wer e th~re when I l eft; I don't know i f they 

~re t her e now. 

CROSS EY/'IIIN/ TI ON BY CtPT/ I N l:URT/UGH 

Q Di d K~w~chi r ead the s~ne proc l Ano tion in English 
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thAt you read in Filipino? 

A He read the English proclnmation. 

Q The proclamation thl\t Kawachi read was the same 

as the procla~tion that you read? 

A No, sir. 

q What was the difference? 

A The difference is tha t he reed tbe ·Bnglish 

procle.rnP. tion and r · read rny own interpretation of the 

proclamation. 

Q WAS your interpret~tion the same PS Kawach1's. 

A No, sir. 

Q In what respects did they differ? 

A They differed in thA·t in the proclar.18 ti on read 

by Kawachi it was in English nnd the proclP.mation I 

r ead WAS in the local dialect. 

~ I don't mean -- f orget about the difference in 

English end Tagalog. In contents was there any differ­

ence? 

l So for as I know there was no differ ence becAuse 

I t ook care of translating the proclama tion. 

~ Did you hear Kawachi r ePd the proclana tion? 

A Yes, sir. 

Q Did you understAnd all that Kawa chi r eed? 

A I don't claim t o recember all that he re~d. 

Q Do you reoernber most of what he r ead? 

f, I r crner1ber the thought, the gist of wha t he r ead. 

Q We s the gist of what he r ead the s ane os what 

you r ead in T~galog t o the Filipino citizens? 

f No, sir, I never re~d Tog~log translation. 
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Q Was it just the same ~ s you r eAd in your own 

l oca l dia l ect? 

A The thought wos the same . 

CROSS EXP.i'INfTION BY Ct PT/' IN FURN$3S 

Q What it comes t o is, did the words you reed in · 

Batan nean the s ane things as the words pe r e?d 

in English, didn't they? 

A No, sir. 

q What was the differ ence? 

A I ?.ID not English t o understand very well. 

Q But you both r ead from the same paper, didn't you? 

l l t first he r ead his own p~per ~nd I reP.d cy own 

peper. 

0 Were there two papers, then? 

!. Yes, sir~ 

~ They were both the English tr~nsl~tion of the same 

thing? 

f, Yes It 

Q Do you know if ther e ar e any copies of this procla-

nation? 

A I don't know; I was not given a c~py of the procla-

ma tion. 

Q You gave the copy tha t you re~d bock? 

l t s s oon as I h~d transla t ed the English pr oclacatior. , 

it w2 s t nken again by t~r • KawP chi • 

Q Do you know of any copies th~t nnyonc else has? 

A I don't know of ~ny copies. 

Q Wer e any c0pics posted? 

f, No , sir. 
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Q None of theo were displayed at the cunicipal 

building? 

A None, sir. 

~ Do you remeober only the gist of that proclama-

tion; is that correct? 

r Yes, sir. 

Q Might it have stAted that the men listed as being 

killed were killed because of their participation in 

the Sabtang incident -- and you do not remember that? 

A I do not remember that. 

Q It might have said that, but you don't remember? 

A It might have been; might not. 

Q Might it Also hAve stated that they were killed 

because they were members of an or ganizPtion known 

as the Bisumi Fighters? 

A I don't remember that in the proclarn?. tion. 

Q It might. have said th~ t, but you don't r emember? 

A I don't reaernber. 

Q You stated t~t you never heard of Captain Valones 

or Lieutenant Cebal; is that correct? 

A Yes, sir. 

LIEUTENl NT BLOODWORTH: If the Commission please, 

how many of the Defense Counsel are going into this one 

point? 

ClPT! I N FURNESS : I n~ almost through And I have 

a r eason f or nsking it. 

Q (By Captain Furness ) You gave us a lis t I think 

of 26 names of people listed on th~ t proclaoation as 

being killed. You stated that you knew t hen all. Is 
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that correct? 

h Th~t is wrong . 

" You didn't kn0w theM all? · 

A Those are only the nnrnes I rcmenber. 

Q The names that you gave were names of people 

you knew, weren't they? 

A Only the naoes of those killed I reMember. 

Q There are others t hPt you didn't remember, but 

those tha t you listed you knew as people --

A Only those names I r emember . 

GENERlL McCUNNIFF: ~sk the question, C?ptain, 

"Were these Men friends of yours?" 

Q Were these men tha t you listed fri ends of yours? 

A Some of then are my friends ~nd some of them 

ere not. 

Q They are acquaint2nces, though if you saw 

thern co~e down the street, you would know who they 

were? 

Ii Yes . 

Q But y~u never even he?.rd of CnptP. in VPlones or 

Lieutenent C~ba l? 

t I wish t o r ectify that -- I never hcArd of 

CaptPin Valones or Lieutenant CPbal, but I heard 

of Jeronino C?ba l nnd Theophilo Val ones ; not the. t 

they were c~ptain or lieutenant, And I heard their 

nenes l ong aft er the proclenation. 

Q You never heard their nanes befor e the 

proclan~tion? 

J:. No, sir. 
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~ Do you know if SAlvador Valones or Januario 

Valones had a brother? 

A I don't know their relAtion, sir. 

O Did Salv?.dor Valones hAve any brpthers? 

A I don't know. 

Q Did Januario Valones hPve a brother? 

A I don't know. 

Q Were ~alvador and Jenuario Valones brothers? 

A I don't know if they were brothers. 

Q Tell me this; as tar as you ever heard, there 

WAS no guerilla activity whatever on Batanes Island? 

A I didn't hear of that, sir. 

Q Did you ever hear of any guerilla activity any-

where in the Philippine Islands? 

r Yes, sir. 

Q But not on the Batanes Island? 

A I only know about guerillas while I am now in 

Manila. 

C/.PTAIN FURNESS: That is all. 

LIEUTEN/ NT BLOODWORTH: Does the Commission 

desire t o question the witness? 

EX1'.MINf1TION BY THE COHMISSION 

Q (By General Harding) How was the word gotten 

out th? t there was t o be this rePding of this procla­

mation? 

A I was asked by Mr. Kawachi t o gather the people 

t o hear this proclamation. 

Q (By Col onel Stickney) When Kaw~ chi re~d the 

proclarnAtion, did he r ead the signnture of General 

Ta jima at the end? 
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A Yes, sir. 

Q Wa s Je 1-cnirno Cabal an ex-soldier ? 

t I don't know thAt , sir. 

q Had he been a cadet at the J"llilitary academy? 

!. I do not know that . 

Q Had any of the Valones you menti oned been 

ex-soldiers or cadets at the militP.ry academy? 

A I don't know their military background. 

q (By Col onel Wortnan) When WP.S the proclamation 

r eAd? 

A It was re?d the l atter part of July, 1945. 

GENERAL McCUNNIFF: Witness excused. 

(Witness excused) 

GENER/,L McCUNNIFF: The Commission will take 

a ten- minute r ecess. 

order. 

(Short r ecess) 

GENER/ L McCUNNIFF: The Comnission will coc e t o 

LIEUTEN/NT SHELDON A. KEY 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wns exanined nnd t estified ns f ollows: 

DIRECT EX!MI NtTION 

Q (By Captain Stokes) Pleas e st?. t e your nane , age , 

r ank, or gnniza tion and nPtionality. 

h My name is Sheldon h . Key , 1st Lieutenant, Judge 

lidvoc?t e Gener al's DepartMent, U. s . /,rrny, t. rny of t he 

United Sta t es . I an 38 years old ~nd I Pn a United States' 

ci t izen. 
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Q What is your official position now? 

A I am a ssigned t o Wor Crimes .Branch GH~ , AFP~, 

J\PO 5'00. 

q Were you detailed by the invcstigPtion section of 

the v•ar Crimes InvestigP ting Det achment to make an 

investigation of the case now being tried? 

f. I wr s. 

Q During th8t investigation did you t ake s sta t ement 

from CaptAin ~amuel E. Reiter? 

A Yes, sir. 

Q I hand you what has been marked Prosecution Exhibit 

Number Four, and ask you t o sta t e what it is. 

CtPTf IN FUFN'ESS: I shall tnl\ke my obj ection now 

as it isn't ye t introduced into evidence. We object t o 

the introduction of this docW!lent into evidence on the 

gr ound that it is an t ffidavit, as I understnnd, and 

t hat such ft ffidavits are inadmissible in capital cP.s es 

under Article 25 of the lirticles of War. It is a 

differ ent type of objection frorn the objection which we 

made t o the introduction of hea rs~y evidence ~nd, ther e­

f or e , is not tµid er the s tP.nding objection. I will be 

very happy t o go into extended argument if t he Comr.'lission 

car es t o hear me on thAt point. On this document her e , 

we ar e unable t o cross exaM1ne -- we c~n cross exaci ne 

this man who put s i t on, but we can't cross-examine the 

man who is Making t he s tp t enent. It is fundanental that 

we should h?.ve th? t right i n a capi ta l case which is 

univers~lly r ecognized t hroughout all courts under the 

common l~w. We contend t hnt t he / rticle of War does 
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apply and, ther ef or e , this t. ffidavi t and future /,ffidavi ts 

which are t o be introduced l a t er in the cas e are inad­

rnissi ble . 

LIEUTEN/NT BLOODr10RTH: If the Col!lI!lission pleese , 

the Dof ens e Couns el is mpkings its motion a little 

prema ture because we haven't finished identifying the 

document ye t t o our witness. However, wo expect, after 

the identifica tion is finished, t o introduce this docu­

ment under two differ ent sections of the r egulations 

governing this trial. 

~ection sixteen of t he r egulations governing 

this trial, entitled, "Evidence." Sub-section "a", and 

Ul\der that, Section (2), sta t es, "t.ny r eport which 

appears t o the com.,ission t o have been signed or issued 

by the International ~ed Cross or a nenber ther eof, or 

by a medica l doctor or any rnedicAl s ervice personnel, 

or by an invcsti g~ tor or intelligence of ficer, or by 

any other person whom the co~J!lission finds t o have been 

a cting in the c '1urse of his duty when making the r eport." 

Sub-s ection (3), 11 /,ffidRvi ts , depositions, or other st;- t e­

rnonts t aken by nn officer detailed f or thot purpos e by 

mili t P. r y ~uthority . 11 This Key is dc t ;;: iled t o do. 

We have issued a sunMons f or Doctor Reiter. Ye have 

not f 0und Doctor Reiter and we have t o use -- or we 

ought t o use this stE1 t eMcnt end t ·=-' intr0duce it into 

evidence. 

C~PT! IN FURNESS: Li eut enant St einnetz is going 

t o ar gue this but previously I WPnt t o s ay tha t we 

do not ?dmit the authority 0f the Conn~nder in Chi ef, 
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AFWESPAC,to make rule s of evidence nccording t o the 

specific sta tements of Articles or ~Ar which specificRlly 

refer t o military c ommissions. 

LIEUTENf.NT WESTON: The Defense know of the rules 

of evidence l a id down by the Cor.ll!lission by the letter 

from Gener Pl M~c/rthur where it is sta t ed that Affidavits 

a re r.d~issible. However, · cur ·argument is that ~rticle 

of Wrr 25, does apply t o proceedings befor e the Commis­

sion and, if that is s o , any l ogicel consequence of such 

application also is in effect. Article or War 25 spcci­

fica lly sta t es that depositions are not admissible . 

Hence, if depositions are not P.dmissible here, then 

the only possible s olution is, that affidavits are not 

admissible . t ny rules l a id down by a l ower authority 

than the Congress or the United States are not with­

standing . The Def ense contends the t on the basis thAt 

a deposition is not ndnissible in a capital case before 

a nilitary com~ission, so , also, the even l ess 

perfect evidence of e.n effidavit is not ?.drlissible. 

LIEUTENt NT BLOODWORTH: If the CoI!lI"lission please, 

we hRve a rgued . at l ength bef ore the question of 

whether the Articles of War apply t o this trial. ~e 

h0ld t ha t they do not and, under the r egulPtions govern­

ing this tri?.1, this evidence is clearly ednissible . 

C/PT/.IN FURNESS: ,..e r equest a ruling, Sir. 

GENERftJ ~cCUNNIFF: ~ubj ect t o objecti on by 

members of the Col!lr.lission, the obj ection of the Defense 

is overruled. 
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CAPTf IN ~FSS : Mr.y we, them, have n st~nding 

objection t o this type of evidence t o appear in the 

r ecord? 

LIEUTEN/NT BLOODWORTH: It wouldn't be in order 

becAuse this is the only stPtenent we plan t o introduce 

of this type . 

Ct PT! IN FUHNF.SS: ~e obj ect t o that. 

LIEUTEN! NT BLOODWORTHz If you object t o this, then, 

the objection would be in order. 

GENERP.L McCUNNIFF: Proceed. 

Q (By Captnin Stokes) Did you stnte wh~ t th~ t wns? 

A No, sir, not yet. 

Q Will you pleas e t ell if you know? 

P. This is a sworn statement !!lade by C..,ptein Sncuel 

/1 • Reiter of the Medica l C)r ps, Luzon I1 r ea Cornnond, in 

cy presence on the 19th day of October, 1945, a t the 

Surgeon's office a t Luzon /1r eA Cot!linnd . I t" Sked the 

auestions Pnd he gPve the ~nswers. They wer e t~ken down 

by ny r eporter, trenscribed, Pnd it wr s r e-reod t"nd he 

re~ a the s t~ tement hi l!ls elf And trr nslnt ed it. 

Cl.PT 1' ! 1'! FURN ES~ : To snve tiMe , n t tha t tir.ie no 

one r epresent ing ·the Defense w~s ther e t o csk you ques­

tions in cross exanine. tion; is thP. t correct ? 

THE n1TNESS : Thrt is right. 

n (By Cppt~in F t ~kes) Did he initiRl epch p~ge and 

sign this st~ te~ent in your presence? 

' n 

Q 

A 

He did. 

,.,hy did you tn ke th is s t n t eI!'en t fr on c~ pt.n in Reiter ? 

I hod been infor med by the G- 2 Secti on , Luzon l r ea 
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Commend, tha t a party had been sent t o BAtan Island t o 

exhune the bodies of three United States aviators ~nd 

that Capt~in Reiter had been the medical officer who 

was detf' iled by t he Cnrnmending Officer, Luzon /..r ea 

Command , t o go t o Ba tan Isl~nd in that regard. 

CAPT~IN STOKF.5: Sir, I now offer this stAternent 

into evidence ?.nd ask tha t it be marked as Prosecution 

Exhibit No. 4. 
CAPTAI N FURNESS: Our obj ection is noted and over-

ruled, I understand. 

LIEUT'SNfNT WESTON: If it please the Commission, 

bef ore the Commission allows this t o be entered as pn 

Exhibit, I have s ever al objections t o make t o it and 

the motion t o strU~e sever al questions of the Affidavit. 

GENER/' L UcCUNNIFF: On r1h.,t gr ounds do you wish 

t o l'!l8ke the objections? 

L~EUTENJ\NT "''FSTON: If it ple?se the C0Mf'lission, 

it has been cAlled t o my attention tha t my moti on t o 

s trike would not be pr~per until it hos been admitted, 

so I will nake my motion then. 

GENERf.L McCUNNIFF : Continue . 

C/PTtI N STOKES: I offer it into evidence ~nd 2sk 

that it be mcrked Itrosecut i on's Exhibit No . 4. 

GENERAL UcCUNNIFF : It will be entered in t he 

r ecord·. 

C/.PTAI N ETOKES: I :--sk , then , per nission of the 

c~rnni ssion t o r e?d the s tPtement into evidence. 

GENERJiL llcCUNNI FF : If there ar e no obj ections 

by ~enbers of the Cornnission, it will be reed. 



CtPTfIN STOKES: I nlso request permission from 

the Col'!lr.lission to withdraw the original copy frorn the 

record nnd substitute P- certified true copy into the 

record. 
CAPTAIN FtRNBSSs No objection. · 

GENERAL licCURRIWs It is granted. 

CAPTiIN STOXES: (To Defense counsel) Are you 

reedy tor me t o proceed? 

CAPT/'IN FURNF.SS: Yes• 
(Prosecution Exhibit No. 4 
tor identificAtion •as re­
ceived in evidence and was 
reed into the record as 
follows;) 
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R E S T R I C T E D 

SAMUEL E. REITER, after having been duly sworn 
testified at the Luzon Area Command, San Jose, Nueva Eclja, 
P. I., on 19 October 1945, as follows: . 

Q 

A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 

A 

Q 
A 

What is your name, age, rank, organization, serial number 
and nationality? 

Samuel E. REITER 36 years of age, captain Medical 
Corps, o-420207, 686 ~leering Company, and Amerlcan and 
U. S. citizen. 

What is your present address? 
APO 198, c/o Postmaster, San Francisco. I am here 

on detached service, LAC (Luzon Area Command), Surgeon's 
Office. 

Do you expect to remain at ABB 198? 
So far as I know I am going to stay here for sometime. 

What is your permanent address in the United States? 
977 Simpson Street, New York City. 

V'hat was your occupation in civilian life? 
I was a physician, general practice . 

Where did you get your medical education? 
At Creightc~ University Medical School, Omaha, 

Nebraska, and I graduated there June, 1934 and practiced 
medicine for seven years. I have been connected with 
the Surgeon General Department in the U. S. Army since 
February 12, 1944. Before I started the practice of 
medicine I interned for one year at the Harlem Hospital, 
New York City, and I had eighteen months' residency at 
the ~i7erside Hospital, New York City. 

Wha t 9Xper~ence have you had in determining the cause 
and time of death of individuals during your practice? 
_ During my schooling, internship, and practice I 
had experienced all that time with bodies of persons who 
had been dead for sometime . Through this I became fami­
liar with the nature of the decomposition of bodies 
after they were dead. 

Did you visit Batan Island? 
Yes, I did. 

Q What were your duties when you vis i ted there? 
A My duties were to make a medical examination of the 

bodies found in the graves there and to submit a report 
t hereon. The bodies are supposed to be those of three 

U. s. aviators who had been killed by the Japanese at 
Basco, Batan Island, Batanes, P. I . 

Q Who went with you to Batan Island? 
A There were two other officers with me . The leader 

of the party was Captain Carter P. Hamilton, formerly 
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with the 251.st FA and now ~1th the 136th FA Battalion, 
31th Division. There was also 2nd Lieutenant Frederick 
A. Gaboury, G-2 Section, Headquarters, 3?th Infantry 
Division. 

Q When did you visit Batan Island? 
A On the 8th and 9th of October, 1945. 

Q Tell in your own words what you did while on Batan Island. 
A I went along with two men from the Grave Registra-

tion Office and was led by Filipino guides to the three 
graves. One guide led us to one grave, another to the 
second grave, and another to the third grave. I was 
present when the graves were opened up and the remains 
of the bodies were placed 1n shelter halves and brought 
forth to Basco, Batan Island, then placed 1n an LCI 
and brought to Luzon, P. I. The bodies were left with 
the 108 Grave Registration ~it at San Jose tor burial. 

Q What was the location ot the first grave you visited on 
Batan Island? 

A The first ,rave, in distance, was approximately 
one and a halt kilometers from the central part of 
Basco. I do not remember the direction. As I recall 
it was 1n a place called Babat, in an open field. 

Q Describe what you saw there? 
A The grave was located without difficulty by our guide, 

and in the first place, we started to dig. After digging 
for about a depth or two feet bones were uncovered. 
They were the bones ot a human being, and upon examina­
tion, t!Jty did not reveal any evidence ot fracture or 
bullet wound. Also present in the grave were pieces of 
rope round among the bones, and as I recall they were 
not tied around the bones but were round close to the bones 
of wrist. There was a complete absence or tleshy parts 
so we could not determine any evidence of bayonetting. 
There was also no clothing present. 

Q Did you measure this body? 
A The only measurement we took was the length or the 

femur bone from the greater tuberosity to the inter­
candylor space which was 16 ?/8 inches. 

Q Will it be possible to determine the height of this 
body? 

A I could not do that myself otf hand, but I believe 
that it would be possible to take the measurement of the 
temur and by reference to a Table showing the relation­
ship between the length of the bone and the length of 
the individual's body, his height could be determined. 
I do not have such da~a available to me at this time. 

Q What else did you see near this grave 1 if anything? 
A I saw a tree about twenty paces rrom the grave near 

which was found pieces of rope that corresponded to those 
found in the grave. Our Filipino guide, whose name I 
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Q 
A 

Q 
A 

Q 

A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

do not remember pointed out this tree as the one to 
which the individual whos e remains were found in the 
grave had been tied at the time of his execution. 

Were you able to identify this body in any other way? 
No. I remember that the natives who were there 

at the time the body was removed, refer to the remains 
as being those of a U. S. aviator, a captain, although 
actually I learned he probably was a lieutenant, senior 
grade, of the U. S. Navy. 

Do you know his name? 
No, I don't. But there were two Filipinos whose 

names I do not remember, who were ~itnesses to !he 
execution of this aviator at Babat. These Filipinos said 
that this aviator had his hands tied to a tree and that 
they saw this aviator bayonetted two or three times and 
then dragged to the grave nearby! and at this time, the 
Filipinos fUrther said, the Amer can was still alive, 
as he was groaning. 

Could you tell from the condition of the remains of his 
body approximately how long it had been buried? 

I would say it was buried at least ten or eleven 
months, because there was a complete absence of fleshy 
parts, and the bones did not contain any pieces of 
flesh. 

Where did you l ocate the second body? 
I suppose it was not more than f our kilometers from 

Basco
1 

and I believe they call it the eastern part of the 
islana, about 200 yards from the seashore. It was in 
an open field. 

Tell what you saw at the scene of this second grave. 
The Filipino guide, v;hose name I do not remember! 

said , "This is it." We started to dig and after digg ng 
for about t wo feet below the surface of the earth, v1e 
uncovered human bones. So far as I know the execution 
of the person whose remains we found in this place was 
not witnessed by any of the civilian population of Batan 
Island. The guide located the grave by means of a stake 
which he had placed at the side of the grave. He stated 
that he placed the stake there after a Ja panese soldier, 
whose name I do not know, in a mood of boastfUlness 7 had 
bragged about killing the U. S. aviator at that spo~ and 
thus r eveal ed the location of t his grave to this Filipino. 

Did you see this s take? 
Yes, I did. It was at the side of the grave and I 

sa\7 the guide pull it out after we a rrived. 

Do you knor' \'then this s take was placed there? 
No, I don't, excent that it must have been shortly 

af ter the aviator rrns killed. All I know is that after 
this guide had acquired this information from the Japanese 
soldier, he placed the stake there so that the grave 
could be located later. 
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Q 

A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 

A 

Q 

A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Did you examine the remains or the body round 1n this 
grave? 

Yes, I did. 

What did your examination reveal? 
Only bones ot a human being were tound 1n this grave. 

Examination of these bones revealed that a bullet hole 
through the left occiput, about one and a halt inches 
to the left of the midline, was present. There was a 
fracture of the second let~ rib at the sternal end. 
There was also a piece of rope found in this place close 
to the bands. 

Did you take any measurement of this body? 
Yes I did. I took a measurement of the femur and 

the length was, fran the greater tuberosit:y to the inter­
candylor space, 16-3 /8 inches. There was also a com­
plete absence of any fleshy parts. 

Do you know the name of the place where this body was 
recovered? 

I believe it was at Balugan, Batan Island. 

From your examination ot the remains, could you estimate 
how long this body had been buried? 

I would say approximately ten or eleven months 
on the tact that all the bones showed no evidence or any 
fleshy parts. In this place a piece or cloth, about 
one root long and tour inches wide, was round and this 
appeared to be a part or the uniform or clothing worn 
by the individual buried there. It must have been a 
long time he was buried there, ~o long that the clothing 
had rotted. 

Were you able t:o identify this body'? 
No, I wasn't. 

Do you know the name of the person buried 1n this grave? 
No, I don't. 

Did you see a third body while at Batan Island? 
Yes, I did. 

Where did you locate this body? 
I remember this body was located in a grave about 

nine or ten kilometers north of Basco. It was on the 
side ot a hill. The ground there would gradually slope 
down to the sea, about 300 or 400 yards away. This place 
was twice as far from the sea as the second grave I have 
mentioned. 

Tell what you saw when you arrived in this grave. 
This is the one spot where the grave was not located 

actually where the guide said it was. We dug down four 
or five feet, but we could not locate anything. Then 
we moved about three feet away from the first spot and 
dug tor about four f eet and located the remains of the 
body of a human being. 
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Q Do you know the name of this guide? 
A No, I don't. 

Q Did you examine the remains of this body? 
A Yes,. I did. 

Q Tell what this examination disclosed. 
A This body was somewhat better preserved than the 

others previously mentioned by me, due to the fact that 
it was buried deeper. It was located at a depth or 
four or five feet below the surface of the earth and 
revealed some fleshy parts present in the grave and at­
tached to the bones. This body had clothes around it 
and looked like a portion or the uniform or clothing or 
the individual buried there. It still had one or its 
breast pockets and apneared to be a part or a coverall. 
We cleaned the area about the breast pocket to see whe­
ther it has any identifying marks on it, but there was 
nothing that we found there. In addition, this body had 
its eyes completely covered by a cloth--the cloth was 
around the eyes--apparently he had been blindfolded. 
An examination of the remains of the body revealed the 
presence of a hole on the left frontal bone about three­
quarters of an inch above the left orbital ridge running 
parallel to the outer half of the orbital ridge. The 
hole was one and a half inches long and three-quarters 
of an inch wide. There was also a small performation 
or hole in the center of the left orbital ridge, 1/16 
of an inch in diamter, with a fracture running medially 
from it, about three-quarters of an inch. There were 
pieces of rope found in this grave. Pieces of rope, 
probably one and a half inches in l ength and onelhA1t 
inch in diameter wer e found near the hands. 

Q Could you determine from your examination what had caused 
th€se holes in this body? 

A It is my opinion that the hol es were caused by 
saber s trokes. They wer e not definitely bullet holes, 
becaus e the outline of the holes was irregular and 
appeared t o have been caused by a sharp instrument. 
Some portion of the bones was compl et ely missing so 
that it must have been caused by some cutting instru-
ment. 

Q From the nature of these holes in the l eft frontal bone 
of the head and in the center of the l eft orbital ridge 
as you have described, would you say that the instru­
ment which made these holes had pen£trated sufficiently 
t o cause the death of this individual? 

A I think it could have caused dea th. Pr esumably 
after the cutting instrument had pi e rced the frontal 
bone it must have continued into the brain. 

Q Could you t ell from the examina t ion of the r emains of 
this body how l ong it had been buried? 

A Although this body uas better pr eserved in compati-
son t o the others I have mentioned bef or e because it was 
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located at a greater distance beneath the surface or the 
earth, I would say that the body had been there for 
approximately ten or eleven months. 

Q Were you able to identity this body in any other way? 
A No, I wasn't. 

Q Do you know the name or the person whose body you round 
1n this grave? 

A No, I don't. All I know is that natives on Batan 
Island, whose names I do not remember, told me that all 
ot these bodies were the remains of three U. s. aviators 
\7ho had been killed by the Japanese on Batan Island 
sometime on the latter part of November 1944. Mrs. 
Leonarda CABAL, Filipino resident of Babn Island, gave 
us the name of one ot these aviators as either Samuel 
Morris Martin or Philip Morris llartin, I do not remember 
which. I recall asking her how she was certain of the 
name of this particular aviator and she informed me that 
she secured this information from her brother-in-law, 
a Filipino guerrilla leader whose name I do not remember. 
He had contacted a Filipino who had been lodged in the 
same cell where Martin was imprisoned at Basco, Batan 
Island. This particular Filipino obtained his name while 
he was in the cell with this U. s. aviator Martin. 

Q Could you tell the sex of these three bodies from your 
examinations? 

A Yes. The width of the pelvic cavity was such that 
I am led to believe that these bodies were those or 
males. It was narrower than females•. 

Q Is there anything else you lalow regarding this matter? 
A Only what I remember the natives told me while I 

was there to the effect that these three U. s. aviators 
had been captured by the Japanese at Basco on or about 
October 20 1944 and then imprisoned at Basco and later 
killed on !hree different times about a week interval in 
between each execution. I do not remember the names 
of the natives who told me this. 

Isl Samuel F. Reiter 
/ti SAMUEL E. REITER, Capt. ,He 

COlU~ONWFALTH OF THE PHILIPPINES ) 
) 

PROVINCE OF NUFVA FCIJA } SS 
} 

TOWN OF SAN JOSE } 

I, SAUUEL E. REITER, of lawfUl age, being duly sworn on 
oath, state that I have read and understood the foregoing 
transcription of my interrogation and all answers contained 
therein, consisting of five (5} pages, are true to the best 
of my knowledge and belier. 
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Isl Samuel E. Reiter 
/ti SAMUFL E. REITER, Capt,MC 

Subscribed and sworn to before me this 20 day of 
October, 1945. 

Isl Sheldon A. Key, 1st Lt. JAGO 
/t/ SHELDON A. KFY, 1st Lt. JAGO 

C~Billl~!IE 

We SHELDON A. KEY 1st Lt., 0-2052463, JAGO, and JOHN 
B. HART, 2nd Lt., 0-42912, USMC, certify that on 19 day of 
October, 1945 personally appeared before us, SAMUELE. 
RFITER, and gave the foregoing answers to the several ques­
tions set forth; that after his testimony had been trans­
cribed, the said SAJ.lUEL E. REITER read the same and affixed 
his signature thereto in our presence. 

Luzon Area Command 
San Jose, Nueva Eclja, P. I. 

~ October 1945 

CERTIFIED TRUE COPY: 

/s/ Sheldon A, Key, 1st Lt. JAGO 
/ti SHELDON A. KEY, 1st Lt. JAGO 

JOHN B. HART, 2nd Lt., USMC 

Isl Ralph R. Bloodworth, ist' tt., Inf. 
/t/ RALPH R. BLOODWORTH, 1st Lt., Inf. 

RESTRICTED 
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CAPT~IN STOKE:S: The document contains the 

signature of Lieutenant Key, but does not contnin the 

signeture of Iieutenent Hart, who hed left, I understand, 

when this wrs prepared. 

C/PT!IN FmUJESS: Sir, shAll we ~eke our motion 

t o strike after the noon recess? 

GENERtL McCUNNIFFa I don't think I understand. 

CJ.PTAIN FURNESS: I thought it would be better 

if we ~ade )ur rr.otion t o strike otter recess. We will 

have a c~nce t o look this over. 

LIEUTEN~NT BLOODNORTH: That is all ·right bec~use 

the interpreters would like t o l ook over the J Apanese 

transla tion. 

GENERAL McCUNNIFF: ~'e will recess until 2 o 'clock. 

(Whereupon, Rt 1135hours, a r ecess was tPken 

until 1400 hours, 3 J anur.ry 1946.) 
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AlIIR!i.Q.Qfi 

(The trial resuned pursuant t o recess, at 1400 

hours, 3 J~nuary 1946.) 

GENERlL McCUNNIFF: The Cornr.d.ssion will pleAse 

cone t o order. 

CJPTAIN STOKES: Sir, all members or the Col!D:lission 

with the exception of Henry w. Holt are present, together 

with the Prosecution staff, the rccused ~nd their co\Ulsel. 

LIEUTENJ\NT '''ESTON: If it plense the C'mmission, the 

Defense would now like t o move t o strike out all. portions 

or the ! ffidavit which has just been submitted, with the 

exception or those portions which pertain directly to 

the lOCAtion Of the grPVe&,the digging Of the bodies 

and the condition thereof. This ~rfidavit which has 

been introduced to the Commission is a beAutifUl example 

and it ernphnsizes all of the fell~cies of any argument 

in support or the introduction or such affidavits. For 

inst~nce, I would like t o point out some of the particular 

f aults that we object t o. On Page 2, the fifth question • . 
The answer t o this question states, "Ii Filipino guard 

whose n~~e I do not remember pointed out this tree as the 

one t o which the individual whose r emains were f ound in 

the greve had been tied a t the tir1e of his execution." 

And the question directly below tha t one; the answer t o 

that, "I remember thr.t the natives who were there at the 

time the body was removed r eferred t o the remains as being 

those of a United Stetes aviator. -- " and goes on. 
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The next question and the answer thereto, "There were 

two Filipinos whose naries· I do not remember who were 

witnesses t o tho execution -- " it goes to great length 

there. There are, specifically, six answers in this 

Af!id?.vit thAt we object to and request thrt the C0m­

~ission strike them. They ere purely heP.rsay; sn~e 

Of the~ go beyond, that rePCh the Stage Of a rUJ:lor, 

the source of which is not shown in this t!fidavit. 

In one pl~ce it sets out t~t he heard it; 

it does not say froM· who~ he heard it. Now, the Defense, 

although they object to it severely, understand trutt the 

letter which this CvJ!lr.11.ssi on is following in governing 

its rules of evidence authorizes them to adr!tit heArsay 

evidence. It authorizes them to ~dmit affidavits. The 

Defense does not think thAt General Mrcfrthur bAd the 

authority t o grP.nt thE!t, but he did grant it. But a 

careful reP.ding of this letter will show that he did 

not auth~xize the edl!lissibility and admission of 

hearsay evidence by way of affidavits. Now, the Defense 

in this cpse cannot hope t o bring in witnesses to disprove 

hearsay when it is admitted by way of affidavits. ~e can­

not put ~ witness on the stand and cross examine him t o 

obtain the s 0urce of heersey of the rumor And there is 

no way at all thAt we can exact that. 

I will now read all of the different passages 

to which we object. tll of them are hearsay; s ome of 

them go beyond that and are rnere rumors; this should 

never have been incorporated in this AffidP.vit in the 

first plAce. The purpose of this fffidavit, es I under-



stand it, was to show that the bodies were recovered, 

give a description ot the bodies and their condition 

end the locPtion ot the gr~ves. Why all this heArsay 

evidence w~s incorporated, I do not know, but, to 

emphasize my point on that, Any civilian in the City 

of MAnila here, could pick up a newsp~per and read 

that a witness in this case has said that General 

Tajima ordered this execution; that citizen or Manila 

could turn right around Pnd make An affidavit st~ting, 

"I heard that General Tajima ordered the execution." 

Thrt affidavit woul~ be just r.s admissible as this. 

The Defense in this case requests that the 

Commission seriously consider this and strike those 

passages in the Affidavit which Are hearsay and rumor. 

LIEUTENlNT BLOOD~ORTH: If the ComI!lission please, 

the motion of the Defense is clearly not in order. 

This statement of Doctor Reiter WRS pdrdtted into the 

evidence as it should have been under the regulations 

governing this trial. Now, neither the Prosecutiqn nor 

the Defense can Ask this Commission t o strike any por­

tion of that statement. Nietaer can we ask you what 

weight you are going t o give t o Any portion of it. we 

don't know under the regulations here what weight you 

are going to give to any portion or that statement or 

all of it. We don't know whether you are going to 

consider parts of it, all or it, or any of it. That 

is, under the r egulPtions, a ma tter peculiarly within 

this own Co:runission's knowl edge in the final ruling. 

The reguletions say, Paragraph 16, sub-section "a" 
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entitled "Evidence: The eomisaion shall Pdmit such 

evidence PS in its opinion would be or essist~nce in 

proving or disproving the chPrge, or such as in the 

coM~ission's opinion would have pr~bative value 1n the 

rnind of a reasonable rnan." Now, neither the Prosecu­

tion nor the Defense can come into the Court and parti­

cipAte in the CoI!ll!lission's decision on this. We don't 

know whether the Coamission 1s going to give this state­

ment any weight. Under the regulations governing this 

tri~l it is clearly stated thAt the Commission itself 

decides what weight to give. We don't participate in 

thet decision. 

CtPTf.I~ FURNESS: I would like t o say one word, 

and that is that I think if Captain Reiter had been 

on the stand t o testify And we had objected, that the 

Commission would not have allowed him t o t estify to 

a great deal of rumor that he did. The mere fact that 

it comes in on affidavit, doesn't mean that that testi­

mony on affidavit would be edmitted which would not be 

admitted if the man were here on the stand to testify. 

Now, the other thing is thet we can't tell 

what is objectionable until the affidavit is introduced. 

This is certainly nothing thet violates legal procedure 

t o move t o strike out testimony or t o move to strike 

out part of the Affidavit that is sub~itted; there is 

nothing improper ~bout that. The Commission can rule 

t o strike out such testicony. One Commission that sat 

here struck out pages nnd pages of such t estimony on 
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a motion tha t WPS m?de on the l~st d~y of the triP.l. 

It wns perfectly proper t o d o s o . We move tha t these 

ports th~ t de~ l with ruoor, hearsay, "I heard this," And 

''I got the i wpression that," be struck out. , .. e will, 

if the Commission t ells us ther e is any hope of its being 

a llowed we will ?. ctuelly specify what questions, what 

answers we do want struck out. r:o h?ve n?.de the general 

motion th?t this medica l witness's whole testi~ony, except 

his t estinony with regard t o the greve, in regPrd t 0 the 

bodi es, the condition of the bodi es, be stricken, because 

we f eel that is all he is qua lified t o t estify t o . 

LIEUTEN/NT BLOODt''ORTH: If the Cor.inission plecis e , 

I d on't lc:ow whether the Def ens e Counse l under-stands the 

pl"'\ :;.p4.; ful l y o:~ no t ; T think he docs. But we ~crel~· say 

th~J~ ·ve c?n: ~ particip;.te in t ha t de cis ion b!r strik:ng 

it out end deciding wh.Yi: wei ~ht it should be given; the 

Comt"i3~ic~ ittelf cecidG~ tnc.t , ~ ir. 

CJ\::'I"fi I N F'rJ.iJ"EfiS : 0n e l ast wor d- I 'N!.. .'. j_ be very 

brief.. 'l~he rules her e ac s~y thot t he evij€!l.ce s ha ll be 

adoji,tP.d which h ... : ... jJro b2 t1~1e va lue t o the rr>i nc ;': ~ 

rea~ o .. ·, ~"J: Q nan. · re f·;e~ th;- t much of t his evidP.:1ce has no 

proba ci.ve Ya lu.e ; we L' -
J. cP. .L it should no t be in t~2 ~ecord; 

we f eel the r ev i cv1ir.g auth0:-i ty will f eel the same way. 

C/.PT1~I N ~:-u!lT/UGH: If it pleas e the Connissicn, 

I have on~ poi :it t rJ bring up on t his E1 r gumcmt. If 

Lieu tenant Blood vcrth is s ust?.ined, ther e is c bs~lutely 

nr. us e f or enybody t o shm·1 t he Def ens e C""luns e l any affidavit 

or any st? t er.ents, 0 r nny c~nression thP. t the Pros ecution 

wishe s t o bring bef or e the Cn~mi ssion. · According t o 
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Lieutenant Bloodworth, there is nothing we een do about 

any steternents, P. ffidav1ts or contess1ons that the Prose­

cution wishes t o admit into ev1dence. 

LIEUTENANT BLOOI>n10RTH: It the Commss1on please, 

a g~in I say that we don't know the weight that this 

Cormdssion is going t o give this testimony. Those f ac­

t ors, we know, are going t o be taken into c~nsideration 

by this Commission. But we say that clearly, under the 

r egulations governing this Comr.iission, this st~tement is 

admitted ~s a whole into evidence and we CAn't partici­

pate in the decision as to what weight it shall be 

given by this Col!Jrlission. 

Cf.PTAIN MURT~UGHs Kay I ask one question, Sir~ 

Bef ore a statement is odl!litted, has the Defense Counsel 

e right t o see and reP.d thnt stat ement nnd make his 

objections then? 

LIIDTENANT BL00Dl10RTH: Well, we showed this stAte-

ment to you betore it was ad~itted. 

CAPT/. IN MURTAUGH: I an asking you, h~s the 

Defense Counsel the right t o ~ake objections before 

the state~ent gees into evidence? 

LIEUTF~JmT BLOOD~'ORTH: Under the regulations 

governing this trial, the ConMission receives it f or 

what probative value it has. 

CAPTP. IN FURNESS: That is not the answer t o the 

question. 

C/~T~IN L'URTAUGH: Can the Def ense Counsel obj ect 

t o eny portion of that stat ement bef or e it is shown t~ 

the Col'!\Jnission7 
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LIEUTENANT BWODWORTH: That is up to the 

Commission. 

CAPTAIN MURTAUGH& Well, the Commission doe~n't 

know what is in the statement until it is shown to 

them. 

LIEUTENANT BLOODWORTH: I do not care to argue the 

matter any further. I ask tor a decision. 

CAPTAIN FURNESS: I ask for a decision, too. 

We respecttully say we have the right that after this 

is received into evidence to move to strike it out; 

thPt is all we are doing. 

GENERAL l!cCUNNIFF: Subject to objection by an1' 

member of the Commission, the motion of the Defense is 

denied. 

I want to assure both the Prosecution and 

Defense that this Commission is composed of reasonable 

men. We also have some idea of araluating the evidence 

and you will receive a fair end honest trial as submitted 

by evidence evaluated by us. 

CAPTAIN MURTAUGH: We have no doubt as to the 

reasonab111ty of the Commission, but we do feel these 

rules or evidence and so forth do not give us a legal, 

fair trial, but we submit in all sincerity on the other 

hand, as far as personalities are concerned. 

GENERftL McCUNNIFF: That is your privilege. 

LIEUTENANT SHEI.DON A. KEY 

called as a witness on behalf of the Prosecution, having 

been duly sworn, was examined and resumes as follows: 
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Dll'ECT EXJ\!:.IN/TION (CONTINUED) 

CAPTPI N STOKES : You are reminded that you are 

still under oath. 

THE Tf'ITN~S: Yes, sir . 

CfPTfIN STOKES: Sir, I request that this 

document be marked as Prosecution's Exhibit No. 5 

for purpose of identification. 

Q (By Captain Stokes) I hand you Prosecution's 

Exhibit No . 5 and ask you to state to the Commission 

what it is, if you know. 

A This is a confession made by Hikojiro Inoue. 

ClPTAI N MURTAUGH: Sir, this brings up the 

point thAt I was arguing with Lieutenant Bloodworth 

about . 

CP.PTPIN STOY.~~ : Let us finish id~ntifying first, 

please • 

.. t.PTtii~ MURTAUGH: :-· 1 r i ght. 

Q (:i~· Captain S t okef) '}0 ahead. 

A Ci1 the 19th d::i:; •:: f: ;,ember, l945 at the Luzon 

Prison ~.;mp N~ . 1 : ·.::·J.~ ,.,·::-f Pssic:l was rn ~'.·~ 1:-i my 

presence. I a ~ke~ ~~$ ~~ ~s tions and Inou6 gave the 

answers i n Engl-1 c- :-: ~·l~ ··~~ - c was transcribed and after-

WRrc s g1 ven to {_J 11i an:1. he T'eP.d it before s ign~ng it. 

Q I s that the sar1e statement that wes made by 

him at that time? 

r Yes, sir . It contains the initials of Inoue 

on the first three pages thereof, his signature two 

times on the last page thereof, and the initials and 

t l ose two signatures were made in my presence on the 

24th day of November, 1945 at the Luzon Prison Camp No . 11. 
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Q Did you inform him that he did not have to make 

this statement; that it could be used against him? 

f Yes, sir. After swearing him I informed him 

that he need not make any statement that would involve 

himself or incriminate himself tii any way end that in 

the event he did make a stAtement, it must be voluntarily 

made upon his part, and that if he made e stetement, that 

anything he might say or any emanations against his ewn 

interest might be used against him in a trial later on. 

After informing him as to his rights in that regard, he 

said that he would answer if he knew and did proceed to 

answer the questions. 

Q Did you make any promises, or were there any threats 

or duress? 
A I made no promises whatsoever and there were no 

threats or any duress in obtaining this confession. 

CAPTAIN FURNESS: Could that be changed to statement 

rather than confession? 

C/\PT/.IN STOKES: I think that would be a matter 

for the Commission to decide. I now offer Prosecution's 

Exhibit No. 5 into evidence, which we consider a confession 

of the Accused, Hiko~iro Inoue. 

CAPT/IN FURNESS : I object, Sir, on two grounds. 

First; that a confession is admissible as against the 

confessor, but if it contains the names or incriminates 

any or the other co-defendants, it is not admissible: 

Second; if it is given to a superior officer under cir­

cumstances that might tend to show that it was obtained 

voluntarily, it is not admissible, and I also wish to 
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remind the Court that, if the confession is admitted, 

it is only to be admitted as corroborative evidence 

and is not to be considered as new evidence under any cir­

cumstances. · 

LIEUTENANT BLOODWORTH: If the Commission please, 

with the Commission's indulgence, first, I would like 

to point out the differ ence between the statement that we 

introduced of Doctor Reiter's al'¥i these confessions. 

ThAt sta tement is hearsay; we frankly edmit it. It is 

admissible under the regulations governing this trial, 

but we don't expect this Commission to give it the weight 

that would be given a confession. Now, in the Courts 

of the United rta tes, a confession , when corroborated 

by the other evider.ce, is one of the s tronge~ "; forms 

of proof k.nm•m to : aw. ':he Manual for Courtf -Martial, 

1928 , corrected to Jl pri l ?(.: 1943, Par agr aph 114, page 

114, s tates: 

"Whe .. ·,:) \ · ·.1 'lt.P1er, a conf e:s:; i-:,n is explicit 
c>nc. ~i=.:iil ·~·rr:-te as well <' S vi:: l untary, and, 
:_f ~.,.a· , :i.~; i:;roved by :J vii t.r.1ess or witnesses 
'JJ- ~"~· =·•· - j t h2s not been misunderstood and 
~1. s n')·i: rr-i s1"epr esented, it is indeed one 
.:r tt1~ ~: ronges t forms of proof known to 
... :1~e l~'·" " • ~ 

we me:rt>~·y ci i:~ ·the Manua l of Court~ Martial 

and show how a confession is generally regarded . The 

Menuol i s not a precedent bi nding on this Commission. We 

admit tha t by the v:eight of J'.merican authority tha t the 

confessions of cne co- conspira tor or co- defendant ar e 

not admissible in evidence ageinst pnother co-defendant 

who deni es t he conf ession . However, it has been said 

in a rta te of i~ shington ~upreme Court case , Sta t e vs 

f she , 182 ··1.::- shington, 598 , tha t a confession by one of 
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two persons jointly charged wi th the commission of 

a crime , is admissible qgains t the other even thougn 

the other co-def endant denies the facts stat ed. 

We do not quote t his cas e ~ s a precedent to 

this Commi ssion. , .. e sta t e tha t this Commission is not 

bound by the t echnical rules of evidence applied to 

c·ases between citizens of the United States. We merely 

cite t his cas e to show the Commission that even in a 

Uni t ed Stat es Court at l east one jurisdiction says that 

the confession of a co-defendant is good against another, 

even though t he other co-def endant deni es the confession. 

In all United ~tates jurisdictions thi s confession would 

be admi s sible as ~ g?. inst the def endant who m~de it. 

In t hi s cas e t he cc,nf ession hRs been s u"ustan-\.i a t ed by 

eya witnesses and ~e say ~ha t cl early under ~he rules and 

regula t ~ ons governing t hi s 1~ommis sion it i s µdmissible as 

against all ~he dafen~3n~ ~ i n t hi s case . 
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CAPTAIN FURN~ : We do not regard the objection 

as technicAl; s~condly, we do want to point out between 

the time that the letter setting forth regulations 

ot this trial, dated the 24th ot ~eptember, 1945 and in 

December, 194S it was apparently round necessary to 

amend a specific provision with regard to confessions. 

We are trying it under those tir1t regulations and we 

think tpe man to whom the law applies, but in order 

not to have more discussion, we request a ruling. 

GE?fe:R/.L McCUNNIFF: Subject to objection by the 

members ot the Commission, the objection ot the Defense 

11 overruled. 

C/.PT/.IH STOKES: I ofter at this time this 

confession to be introduced into the evidence and 

ask thl!t we be allowed to withdraw the original and 

aubstitute a certified true copy. 

C"PT/ IN FURNESS: No objection. 

GENEJU L KcCUNNIFF: No objection. 

will be Pdmitted into evidence. 

The document 

(Prosecution Exhibit No. S 
tor identification was re­
ceived 1n evidence and 
reed into the record es 
tollowas) 
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Hikojiro INOUE, after having been duly sworn! testi­
fied at Luzon Prison Camp Ho. 1, Cabuyao, Laguna, 9 
November 1945, as follows: 

Q What is your name age, and nationality? 
A Hikojiro INOUE, 3~ years old, Japanese nationality. 

Q Were you a member ot the Japanese ArmY? 
A Yes. 

Q What is your grade? 
A Superior Private. 

Q What is your home address? 
A Choei Girl's High School, TainanJ Formosa. 

Q Are you married? 
A Yes, sir. 

Q What is your wire• s name? 
A Umeko INOUE. 

Q Does she live at your home address in Pormo sa now? 
A Yes. 

Q How long have you been in the Japanese A'rfq? 
A Three years and five months. 

Q Where were you stationed in 1944 and 1945'? 
A I came to Batanes April 1944 and remined on Batan 

Island until my surrender September 3, 1945'. 

Q Were you stationed in Basco, and Ivana,_Batan Island? 
A Yes, I was stationed in Basco. While uiere I went to 

Ivana, a small town lS kilometers trom the town ot 
Basco. 

Q What unit do you belong to? 
A 6lst Independent Mixed Brigade, Imperial Japanese Army. 

Q What battalion do you belong to? 
A A member or battalion commanded by Captain MasUllli 

SAKASEGAWA. 

Q Did you act as interpreter on Batan Island? 
A I •s only a private am could speak a littl~ English. 

That was why I acted as interpreter sometimes. 

Q Who was in command ot the torces on Batan Island? 
A Lt. Gen. Hikotaro TAJDIA. 

Q Do you .2'ecall whether &DT U.S. prisoners were captured 
by the Japanese forces on Batan Island? 
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A. Yes, sir. 

Q What do you know about these prisoners? 
A The U. s. aviators were captured on Batan Island about 

the end of October 1944. 

Q Do you know the names ot these aviators? 
A I don't know. 

Q Do you know what happened to them? 
A They were captured and imprisoned in Basco. After that 

I heard they were killed. 

Q Who killed these three aviators? 
A Members ot the forces under the command of Lt. Gen. 

TAJil4A. I don't remember the date. Probably latter 
part of November 1944. 

Q Do you know the names ot the ·otficers who took charge 
of the killing ot these three aviators? 

A I don't know the names or the officers. These three 
prisoners were assigned in three battalions and each 
battalion took care of them. 

Q Were you present in Basco when these aviators were 
killed? 

A It it occurred in November, I r.a s there at Basco. 

Q Were you present when the killing of these prisoners 
took place? 

A No. I cannot speak English so t:ell and have better 
interpreters than I. 

Q Do you know who ordered these three aviators killed? 
A Lt. Gen. TAJIMA. Because it cannot be done without 

the order of the highest commander. 

Q Did you ever hear the names of the officers who took 
part in the ki! ling of these three aviato~s? 

A Yes ~ sir. I hc·a. rd t he soldiers tall~ed among themselves 
and . they said the guard of Lt. Gen. TAJIMA took charge 
of the killing cf ~hese aviators. 

Q Do you k.i1("1W the: n1.me of this gut. rd? 
P- 1st Lt. GOTO. I :ion' t r emember 11he fir st !l~!:le . One 

more I c?u rewt"mbe~ is 2d Lt. TAIRA, who l~eli..;nged to 
the ~'atl;~j j.on Ul'.d.cr t he command of Capt a:' !1 SAKASEGAWA. 

What ~. s ~ 1·~ m.ir.:~ ~r Gf Captain &AKASEGA\./A ~· :x1 ctalion? 
His number is l 'l60 ~ixed Infantry Battal~~n. 

Q Do you recall anvth~ng concerning the ar~es t of Filipino 
civil ians on Be t~n Island 

.~ Some o:- -he F:iiipinos vrere arrest ed by t:,~f' Japanese 
soldiers. 
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Q Qhen did t~i s take place? 
A Apr i l and May· 1945. 

Q Do you know if any of these Filipinos were killed by 
members of Lt. Gen. TAJIMA? 
Yes , sir . About eighty were executed . 

Q When were these Filipinos killed? 
I End of May or beginning of June 1945. 

Q \iere they killed at the same ti · e? 
A Not a t the same time. 

Q Do you know ~ho killed them? 
A I don't know the names of those who killed them. 

Q Do you know who ordered them killed? 
A Lt. Gen . TAJIMA. 

Q How do you knor: this? 
A Because such a thing is always ordered by the highest 

commander. 

Q Do you know thP. names of these Filipinos 11·ho were killed? 
f' Juan AGUOD ; two brothers whose name~ were REYEE, I don't 

knov1 their fir ~t names; Telesforo CABAL: the maJOr of 
Ivana ; t vro or ·r.hr ee Tvana people besides them, ~hose 
names I did not r emembsr. 

Q Did you ever act as an i.nterpreter in questioning any 
of these Filininos? 

A Yes , I acted a s interp=e~ er. 

Q Do you remembe~ the ·~~es of the~e Filioinos you questioned? 
A The mayor of ~: •:<.na ~ Ant cnio Ca'!:>al ; !1eyes brothers, and 

some others I C. ::;n ~ "t k O' "' the name s . 

Q Did you inter~~Ga t ~ any of thes e Filipinos a t Basco? 
A fometimes I ~ i..d. I v ~nt to investiga tio:l and helped 

otli.er interp.r~~er s investigat e . 

Q F~o uer e the other int er pr e t ers? 
A Masaki KA .. ACHI ~ Fusa1{ichi OTANI ; Sgt. Osamu V

1AKITA , 
and Pr i vate Satoshi nORI . 

Q - 1 bo vas in charge of interrogating these eighty Filipinos? 
A 1st Lt. Yoshisuke SUZUKI . 

Q Vlha t met hod of interrogation d:id you use? 
A If some of them did not tell the truth, Lt . SUZUKI 

ordered to j eal them sever ely . Dealing severely v~s 
or dered by Lt. Gen. TAJIMA. 

Q Before going any fur ther with t his s tat ement , I wish 
t o inform you t hat anythi ng you may say "1hich would in 
any way involve you might be used against you later on. 
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Q 

A 

Q 

A 

Q 

A 

Q 
A 

Q 

A 

Do you understand this? 
Yes. 

Do you still desire to make a statement? I Ydsh to 
inform you that you need not make a statement regarding 
the method ot interrogation ot these Filipinos or 
anything else that may involve or incriminate you unless 
you desire to do so voluntarily. 
Yes. What I have said, I stated voluntarily. What we 
did was ordered by Lt. SUZUKI and Lt. Gen. TAJIMA. 

Now do you desire to state any~ing further regarding 
this? 
I will e.nswer it I know. 

Wbatlme~od ot severe treatment did you use on the 
Filipinos ? • 
Beating sometimes by hand and sometimes by stick. Not 
only that but sometimes hanged them up with their hands 
tied behind their backs • . 

Was there any other method used? 
That is all. 

Do you remember the names or any others who ~ere given 
this kind ot treatment? 
The REYES brothers; Eugenio VALONE5: Jose AGUDO, and 
some others whos& names I cannot remE111ber. 

Q Now is this all you know concerning this treatment1 
A As I am a private to Lt. SUZUKI and Lt. Gen. TAJIMA, 

who ordered us to do this, we could not but obey. To 
end the investigation as soon as vossible, we were 
ordered to use sever e metho1s. 

Q l lho ordered you to end this investigation by severe 
methods? 

A Lt. Gen. TAJIMA thru Lt. SUZUKI. 

q When thi s state~ent has been typed by the Reporter, 
will you be wi J l ing t o s ign 1 t~ 

.1· Ye s .. ~ir. , 

:· · .. .... . OW 'F.~ !JTi-i ~ii" THE ~)HIL I PPINES) 
; ... ' ' I NCE ar LAGUNA ) SS 
'.! G\ 'i~ OF CABUYAO ) 

I, HIKOJIRO INOUE, being duly sworn on oath, state that 
I have r ead a...~d unde~stood the foregoing tran sc~iption of 
::-::v i nt errogat i on and all ansv1ers contained t he:-ei n, consist­
ir'g of 4 pages , Pr e true to t he best of my kn~PleC.ge and 
: ·'E.J ief. 
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Isl Hikojiro Inoue 
/t/ HIKOJIRO INOUE 

Subscribed and sworn to before me this 24 day of November, 
1945. 

/s/ 

/ti 

Sheldon A. Key,lst Lt. 
JAGO 

' I, 2HELDON A. KEY, 1st Lt., 0-2052463, JAGD, certify 
that on 19 day of November, 1945, personally appeared 
before me HIKOJIRO INOUE, and gave the foregoing answers 
to the several questions set forth; that after his testimony 
had been transcribed, the said HIKOJIRO INOUE read the same 
and affixed his signature thereto in my presence. 

Luzon · Prison C~mp #1 
Cabuy~o, Laguna , P~ I. 

24 Kovember, 1945, 

Isl SHeldon A. Key,lst Lt. 
JAGD 

/t/ SHELDON A. KBY,lst Lt-:-­
JAGD 

R E S T R I C T E D ----------
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CAPT/IN FURNESS: It 1s my understanding that 

the Commission will not rule ravorebly on any motion 

to strike part of this. Could that be stated in the 

record'? 
OENERAL 14cCUNNIFF: Yes, that may be stated. 

I see no reason, C~ptain, why you cannot object to 

the part that you would like to strike trom the record 

so it will be made a matter or the official record. 

LIEUTENANT BLOODWORTH: It the Commission please, 

may I be heard on this -- striking rrom a confession? 

Gr..NE1\/,L McCUNNIFF: ~.rter he has made the motion. 

CtPT/IN FURNESf: :s Counsel for ueneral Tajima, 

I move thAt the following be stricken from Exhibit 

No. 5'1 Second page, "~· Who killed these three aviators? 

t. Members of the forces under the command of Lieutenant 

General Tajima. I don't remember the date. Probably 

the latter part or November 1 44. Q. Do you know 

who ordered these three av1etors killed? t. Lieutenant 

GenerAl T~j1ma. Beceuse it cannot be done without the 

order of the highest comme.nder." ImmediPtely following, 

"0~ Did you ever hear the names of the officers who 

J .. •vic part in t~e killing of these three aviAto:-s? 

• • e Yes, sir. I he~rd the soldiers talked ~m_:1:ig them-

':'! el ves e nd they s a i J the guard of Lieutenant Gener al 

·; ... ~:na t cok c::..:trge )f the killing of these av: -, :ors." 

~ !-. .:; !'our"i;: .. frc•2 the ·~>. J t \:o:n or that same page j " ~.. Do 

you know if any of these Filipinos were killed by mem­

~ers of Lieutenant Gener al Tajima? A. Yes, sir. / bout 

8(· wer e executed." .tlnd another one at the b~ttom 0f that 

414 

, 



page , "Q. Do you know who order ed them killed? A. 

Iieut enRnt Gener Pl Ta jima ." The next question is at 

t he t op of the third page , "Q. How do you know this? 

1. . Becaus e such a thing is Always order ed by the 

highest commPnder." Halfway down on t he third page , 

110 . What·ce thod of interrogation did you us e? A. If 

some of them did not t ell the truth, Li eutenant Suzuki 

order ed to deal with them s everely. Dealing severely 

wps ordered by Lieutenant Gener al Ta jima . Q. Do you 

still desire to make a stat ement? I wi sh to inform 

you tha t you need not make -- " 

LIEUTENl NT BLOODWORTH: If the Commission please -­

CAPTt I N FURNESS: Let me finish. 

"Q ~ De you still desire t o make a st~ tement? 

I wls h to infor m you thAt you need not make a sta t ement 

reg~rding the method of i nterrogat i on of t hes e Filipinos 

or anyt ning e l se t ~a t ma · Involve or inc~iminate you 

unles s you des:!.r e ~o d') so volunta :::-i l y . f , . Yes. Wllat 

I hAve sa i d, ~- f: t ated V:" LP.ntarily. What we di d was 

order ed by Li eut en:rnt S·.l?...:ki and Lieutenant Gener a l 

Ta j :i..na . " I r eques t a l l thos e be s tricken. 

L~EUTEN/.HT BLOOD,.10".rlTH: If the Commi ssion pleas e , 

we r enew our same argument in r egard to striking out. 

We cl a i m t ha t a moti on t o s t rike out her e as t o a con­

f ess ion i s not in or der. 

C! PT! U·1 FU~N1?.S S : Ther e is one ques t ion and Pnswer 

whi ch I would like al so to have stricken , "Q. Vlho 

order ed you t o end t his investi gpt i on by s ever e met hods ? 

I . Lieut enant Gener r:t l Ta jima through Li eutenant Suzuki." 
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I will cell ettention to one other thing in the ~anual 

for Courts Martial, pnge 117, "The acts and stetements 

of a conspirator, however, done or made after the 

common design is eccomplished or abandoned,are not 

admissible against the others, except acts and atatenenta in 

turtberence or an escape. 

CAPTAIN rtJRNm)S: . .. I w1:11 mke no . turther· argu-

ments, but request a ruling. 

CAPTJIW JroRTAUGH1 It it please the Commission, 

the men, the tccused, who made this statement, I repre­

sent. I have no objection to that statement going in 

against that Accused, but I do think it is unfair, 

unreasonable and unjust thet any or the other Accused 

should suffer from a confession by my man. To me 

it makes common sense, nothing else but common sense. 

LIEUTENANT BLOODlVORTH: If the Commission please, 

I would like to point out one point with the Commission's 

indulgence. The Defense Counsel is relying on a techni­

cal rule of evidence. It is perfectly clear that this 

Defendant was not a Defendant in this cese. If he so 

desired he could come up here and t estify aga inst the 

:)ther Accused. It was done by Kawpchi in tht: Ya?Mshi ta 

tri~l and we can produce a record before this Court to 

·:·!r.vr th~t . They a!' ~ relying on a t echnical ~1.Ale for 

· ·, ... ~h I c.an ~~.ow y,n o : ule whereby that wo~~-··.: no·".; so 

hold. It is a technical rule of evidence which has no 

apnlicntion in this trial, ~ir, because any of these 

!' ~~cused, if he so desired, could come on the s tanrl and 

t~~tify against the other Accused. 
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CAPTPIN MURTAUGH: If it please the Co1'11l'!lission, 

those four men, KawAchi, Otani, Wakita and Inoue, they 

will get on the stand and t estify before the Co~mission. 

The Prosecution will have full range to examine them as 

they see fit and then there would be no objection to 

bringing out information that you have by way or im­

peachment, but to do it this way is ~ gainst All rules of 

evidence I have ever heard or practiced. 

UEUTENANT BLOODWORTH: I don' t care to go any 

further into argument. I have been s Prosecutor and 

I have used confessions lots of times in my civil prac­

tice, and I take exception to whAt the Defense Counsel 

says. 

GENERAL McCUNNIFF: Do I understand this, when 

the Accused takes the stand, he will have an opportunity 

to refuse any question tha t was asked him in this con­

f ession? 

CAPTt I N STOKES: I think that is clear, Sir. 

GENERf.L McCUNNIFF: Subject to objection by mem­

bers of the Commission, the motion of the Def ense is 

CAPTAI N STOK'"'~ : Sir, I have her e an i nstrument 

given by Fusakichi Otani, ~ ccused, and I wish it be 

!!'drked Prosecution 1 s Exhibit No. 6. 

Cf,PTJ\I N FURN'?.SS: Mey we h;:ive a standi ... )J objec­

tion to the introduction of thes e so-called conf es­

sions, Sir, so as not to t ake up any time ? 

GENER/ L McCUNNIFF: I will note the objection 

and the arguments. ~aoe decision by the Co~.:?Jission. 
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CJ\PTt.IN STOKES: (To the w1 tness) I hand you wha t 

has been narked Prosecution's Exhibit No. 6 for the 

purpose of identifica tion end nsk you to tell the Com­

~ission what it is, if you can. 

THE 1"ITNESS : Exhibit No . 6 is a confession given 

by Fusakichi Otani, the DefendAnt in this case. It was 

given a t Luzon Prisoner of War Camp No. 1; at the time 

he made this sta tement he WAS under oath and I psked the 

questions end he gave the answers thereto. Later it was 

transcribed into a typed document end he r e?d it and 

affixed his signAture thereto on the 12th day of Novem-

ber, 1945, in my presence. ~ 

Q (By Captain Stokes) Is tha t the s ame paper that 

was signed by him L 1 your presence? 

A It is the same, ori~lna l lJaper . I know that 

because it contains my signature twice on t he last pege 

ther eof, t he signa tu!'e of ·)Lani twice on the l ast page 

thereof, whi ch sig:-1,.., tures were mPde in m:' pre3ence. 

It hes the init~ c- 1 1:FO" , being t he intifl ls of Ot ani, 

made in :iy pr e.:> en~~ , on ·ci-:e other p2ges. Ther e ar e 

certain ~orrection .:.; incol'~oratod on the pages of the 

s t ;:i ternen·~ , which ccrr ections wer e mode before the 

st~tement was signed by Otani, and those corrections a ll 

conta i n his initi a l s , signifying tha t they wer e made a t 

his suggestion and insistance . 

0 Did you inforo hin tha t he did not have to I!lAke 

this sta t ement ? 

A Yes , sir , I inforned hi m, as I r eca ll, on three 

or four differ ent times during the course of the s tate-

ment be ing made and particulary before he signed the 

418 



r 

statement, that he need not make A statement et all; 

that he might remain quiet; that he need not incriminate 

himself or involve himself in any way by meking a state­

ment. It he did so, it might be used in o trial against 

hie. He told me that he understood whnt I meant by 

that P.nd that he wanted to tell the truth. 

Q Did you use any promises or any threats in order 

to obtein this confession? 

h I did not make any promises nor use any threa ts 

or duress in taking this confession. 

CAPTAIN STO~: I now wish to offer this confes-

sion into evidence and ask that we be allowed to substi-

tute a certified, true copy of the original into the 

r ecord. 

GENERAL McCUNNIFF: There bei nr no objection, 

the docUI!lent will be Pdmitted into evidence . 

(Prosecution Exhibit No. 6 
for identification was re­
ceived in evidence and r ead 
into the record as follows:) 
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R E S T R I C T E D 

FUSAKICHI OTANI, after having been duly sworn, 
testified at Luzon Prisoner of War Camp No. 1, Cabuyao, 
Laguna, on 8 November 1945 as follows: 

Q What is your name? 
A Fusakichi OTANI. 

Q What is your age and nationality? 
A I am 26 years old the Japanese way and 25 years 

the Philippines way. Nationality, Japanese. 

Q Are you a member of the Japanese Army? 
A Well, I suppose we are because I was living in the 

Philippines and later on the Army ordered me to come 
over to join the Army as interpreter, but while in 
Batan Island, the officers there did not know how to 
treat ~e. They gave me the rank of Superior Private, 
but they didn't gi~e any training how to hold gun. 
I ju~t worked as interpreter with headquarters at Basco. 

Q Where were you born? 
A Ueno, Sojamachi, Gtunagun, Guma Prefecture, Japan. 

Q Did you live 1ri the Philippines prior to the war? 
A I came down to the Philippines in 1937, beginning 

µa y, and since t~en I lived in Manila. 

Q Do you have a home address in Manila? 
A We were renting a house in llanila. I was living with 

my uncle. 

Q What is your uncle's name? 
A Kiyo~hi Osawa . 

Q What is hi~ arl6~ess? 
A His a{oress was 12 s. Guzman, San Juan, Rizal 

Pr ovince, I~ .. I. 

Q Wnen were you ·t-c:lken i nto the Japanese Army? 
A I received draft on or about September 5, 1944. 

Then I left. 1..fuLila September 15, 1944 on small vessel. 
By way of Apar~i I went to Batan Island, arriving there 
about November 20, 1944 . I don' t remember quite well 
that date. 

Q Where were you s tationed in Batan I s land? 
A Basco . 

Q Who was your commanding officer there? 
A lla j.-Gen. Hikotar o Tajima. 

Q ''hat unit did you belong t o t here? 
A Sixty-First Independent !Uxed Brigade . 

Q Do you recall whether the Japanese troops under Lt. 
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Gen. Tajima took any members of the United States forces 
as. prisoners? 

A When I arrived there, we had three American avia-
tors as prisoners. 

Q Do you know when they were captured? 
A I do not know, sir, when they arrived there. I 

saw they were already held as prisoners~ 

Q Was one of these prisoners an officer? 
A Yes, one of them was Captain or Lieutenant. 

Q Did you see these prisoners? 
A Yes, I have seen, sir, the next day after my arrival, 

Q ~here did you see them at that time? 
A I believe it was in the afternoon when our officer 

brought another interpreter who went with me from Manila. 

Q Who was that? 
A Uasaki Kawachi. We went together from Manila. 

I and he were brought by one of the officers. I don't 
remember his name. He brought two of us to the prisoner's 
place, in different places we went around. At that time 
the one who guided us was holding papers. He tested us 
how much English we understand. So, he raised questions 
which we translated together with the prisoners' answers, 
and we were te~ted how we could understand English. 

Q Do you remember what words you asked these prisoners at 
that time? 

A It was •'When were you shot down? What place? 
You belong to which fleet? How were you shot down." 
"What kind of ship they got in and in what fleet?" 
Somewhat like those were the questions asked. 

Q Do you know what those U. S . aviators told you at that 
time ? A I forgot already, but they answered immediately in 
a simple way. As I remember, they said they were from 
airplane carrier. I don't remember its name . 

Q Where are these three United States prisoners now? 
A I know that after a few days , we went to see around. 

They were killed by the Japanese Army, our unit, but 
I don't remember the date. After a few days we went 
around and my companion told me at night ~fter we went 
to bed that he went together with a Japanese officer 
: nd scme .Japanese soldiers t o kill t he Amr:r· ican officer. 
'I·hey went soI;tewhere and killed him. My c\;mpanion said 
to me, "I was very much scared," both of tlS whispered 
a long time that night as we were living t ogether. 

Q Who was your companion who t old you this? 
A Hasaki Kawachi, another interpreter. 

Q What else did he t ell you a t that t ime? 

421 



A 
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A 

Q 
A 

Q 
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He said "This is an American officer they are 
taking to kiil, putting cover to his eyes. This American 
officer said, "Don't put cover to my eyes, I do not 
care to die, I do not care to escape." Kawachi said 
he died bravely. 

Did Kawachi tell you the name of the officer who was 
in charge of killing or this American officer? 

Lt. Goto. I don't know his first name. 

What unit did Lt. Goto belong to at that time? 
He was a member of Lt. Gen. Tajima 1 s headquarters. 

What did he do at that headquarters? 
He was the chief guard or head guard for Lt. Gen. 

Tajima. That is what I believe. I am not sure. 

Do you know who killed these other two aviators? 
I do not know, sir. Both of them as far as I 

know, the other two were killed on that day. I am not 
sure, I heard the three of them were killed. 

Do you know what date the~e aviators were killed? 
A few days after we arrived in November, on or about 

November 25 to 27, 1944. 
Do you know the names of any other Japanese officers 
or enlisted men who took part in the killing of these 
aviators'1 

I do not know, sir. I do not remember anything. 
I didn't hear the names of these people. 

Do you Ynow why these aviators were killed? 
I do not know, sir. 

Do you know who had these aviators killed? 
I do not know, sir, but such important things 

mu~t be decided by the highest commander. 

Did you ever have anything to do with investigating 
Filipinos at Basco in Batan Island? 

Yes . 

What Filipinos did you investigate? 
Many, sir. There vra s one incident in Sa btan I q l n !"d. 

V'hat dfly was that? 
April 23 1945. Jananese soldiers wer e in this 

i sland . Thirieen of them were killed by Filipino islan­
~ers. A big number of islanders killed t he Japanese 
in that Island. 

What did you do r egard ing this? 
I acted as interpreter, questioning some of the 

Filipinos regarding this. 

'''ere these Filipinos placed under arres t? 
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Yes, sir. We found out more or les~, on May 4, 
1944, that certain soldiers were killed. We were not 
sure what happened there. So, we began to inve~tigate 
in Batan Island. To the town of Ivana we went there 
and we arre~ted many people. 

How many? 
Quite a big number, about 80 or 90 people, gathering 

the information. Then we found out that such ~hings 
were committed in Sabtan Island. 

Who did you question? 
I forgot the names. Most of them interpreters, the 

ones who could ~peak En~lish, we gathered the information. 

Who were these other interpreters? 
The one in char,e of this investigation was Lt. 

Yoshisuke Suzuki. At that time he was second lieuten­
ant. Now first lieutenant. He acted as in charge ot 
this investigation. The other interpreter, my companion, 
Masaki Kawachi, first class private, and o~hers Hiko­
jiro Inoue superior private, Superior Private Hori 
whose firsl name I don't know, and Sergeant Osamu Wakita. 

What methods did you use in questioning these Filipinos? 
We ask questions. If they don't answer, we were 

in a hurry and we even give whips. We always find out 
if this man Jmows it. V.'e find it out from other per­
sons. If they don't tell us we hit them, slapping 
them with our hands. Sometimes we use stick, any kind 
of stick. 

How big was the stick you generally use? 
Like this, about an inch in diameter and about a 

meter in length. We inve~tigate during day and night 
time continuously. 

Do you mean you quc~tioncd . them ~or long hoilrs? 
It took sometimes three or four hours. If they 

answer the question immediately, it is very simple. 
Some of them were very hard to answer. We found already 
that if he knows the information, it takes five hours. 
I don't r emember how long. ~e get tired. 

Do you know when these Filipinos were arrested? 
V'hen we arrived at Ivana on May 4 or 5, many had 

been arres ted. The rest wer e arrested from May 4 up 
to 10 or 12 of May , 1945. 

t-;m, long were these oersons held in custo~~r? 
Vie went to Sabtan I s l and to makE- arres t on May 17, 

1945, but we began to arre~t people there on May 18th 
for about a week. 

Wer e any of these Filipinos killed? 
Some of these Filipinos were killed on June or 

first of July, 1945. I don't r emember the exact da t e 
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becau~e I was at Sabtan Island at that time and these 
Filipinos were killed on Batan Island. 

Q Do you know anything concerning the killing of these 
Filipinos? 

A I don't know, sir, I was not there. 

Q Do you know the names of any of these Filipinos who were 
killed? 

A E~teban Calina, Esteban Reyes, Juan Agudo, two 
Cabal brothers, whose first names I don't know. I 
don't remember others. 

Q Do you know the names of any of these Filipinos who 
were beaten? 

A Esteban Reyes and some other that I don't remember 
well. It wac; fast investigation. , .. hen the final inves­
tigation wac; made, after the arreqt of certain other 
~eople, I did not see these investigations. 

Q Who did you beat? 
A I remember Esteban Reyes and some others I don't 

know. 

Q What other methods of investigation did you use.1 
A Sometimes we tied their hand~ behind them and hanged 

them to rafters with their feet down and head up. At 
first, their feet were on the floor, and if they did not 
answer we may pull the rope tighter so that it might be 
more pa infUl and they are raised up. '''e seldom raise 
them up the floor, but I think Esteban Reyes was raised 
up a little. 

Q How long did you leave them hanging? 
A I don't r emember, sir. 

Q About how long? 
A Some like Esteban Reyes , about 30 minutes. Others 

A 

not so long. 

Wher e was the rope, which held them , tied on their bo­
dies? This r ope was tied to their hands which had been 
tied behind their backs. 

Who t old you t o do this? 
The one in charge of this inves tigation , Lt. Suzuki. 

Haybe he was given instruction by higher cfflcer, that 
ts , if they did not answer questions, they must be given 
something painf'ul. We thought American troops were com­
ing to the Ic;lands and we wer e in a hurry. We wanted 
t o find out what was going on. They say "hurry and 
hurry". 

Q Did you ever use any fire in your investig3tions? 
A I r emember that Esteban Reyes did not answer uhen 
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we pulled him up. And somebody took one of the small 
lamps like torch to hi~ toe. This was the lamp made 0£ 
coconut shell and coconut oil with a cloth ·wick. 

Q Do you know who put this to his feet? 
A I do not know who made this idea. That thing we 

made in a short time. Everybody said, "Stop." And it 
was stopped. I do not know who began this, but I know 
we decided this had better stop. 

Q How long did they hold it on his f eet? 
A I don't remember now. It was a short time. I 

don't kno~ how long, but when his foot became black, 
somebody told, "Stop it." 

Q I wish to advise you that what you have told me regard­
ing the method used in questioning these Filipinos might 
be used against you. Knowing that, would you be willing 
to sign this statement? 

A Yes. That i~ the truth and I want to tell the truth. 
I don't want to tell a lie. We were ordered to do it 
by higher officer at Basco. I do not know who gave the 
order to Lt. Suzuki, but he must know that. 

Q Did you go to school in Manila? 
A Yes, Far Eastern University in Hanila, taking com-

merce course. 

Q "'·'hat is your present addres~ in Japan? 
A The same as my birth place. 

Q Do you wish to say anything else? 
A Only that I want to tell the truth whatever happens. 

What happened in the past is past. I have done things. 
I mu~t tell the truth. ~ s that was the order of the 
higher commander, we must obey. I! the commander order 
me to go in front of the bullet, I must go also, and 
probably I went if they ordered. 

s/ Fusakichi Otani 
ti FUSAKICHI OTANI 

com:oN'llEALTH OF THE PHILIPPINES ) 
PROVINCE OF LAGUNA ) SS 
TOV!N OF CABUYAO ) 

I, FUS AKICHI OTANI being duly sworn on oath state that 
: h~ve read and understood the foregoing transcription of 
i;,y :i...1t errogation and all answer s cont ained therein, consis­
~ing of six pages, are true to the best of my knowledge 
and belief . 

s/ Fusakichi Otani 
t/ FUSAKICHI OTANI 

Subscribed and sworn to befor e me this 12th day of 
November, 1945. 
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sl Sheldon A. Ii!• 1st Lt, 1 JAGD 
ti SHELDON A, , 1st Lt.,JAGD 

C E R T I F U-A..U 
I SHFLDON A. KEY, 1st Lt,, 0-2052463, JAGD, certify 

that on 12th day of November, 1945, personally appeared 
before me ~U~AKICHI OTANI, and gave the foregoing answers 
to the s everal questions set forth; that after his testimony 
had been transcribed, the ~aid FUSAKICHI OTANI read the 
same and affixed his signature thereto in my presence. 

sl Sheldon A. KeY, 1st Lt, 1 JAGD 
ti ~HELDON A, KEY, 1st Lt,,JAGD 

RESTRICTED 

A Certified True Copy: 

Isl Ralph R~ Bloodworth, 1st Lt., INF. 

GENERAL U:cCUNNIFF: wo will tcke n ten-minute recess. 

(Short recess) 

GENERf L McCUNNIFF: The Commission will ple?Se come 

to order. 

Ct,PT/ IN FURNESS: The Defense makes n motion to strike 

out one question and answer in thet l Ast Exhibit, which 

appears on page 3, the mi ddle of the p~ ge , "Q. Do you 

know who h?.d the s e avia tors killed? A. I do not know, 

Sir,but such importnnt things must be decided by the 

nighest comrn~nder." I ml'lke the motion to strike tha t 

out, 
GENER/ L McCUN~IFF: Is that not an opinion of the 

v1i t ness? 

Ct PTf I N FURNESS : Th~ t makes it pdditionally obj ec-

tionable , 

GENEB1' L McCUNNIFF: c-ubj ect t o objection by any 

member of the Comriission, the motion of t he Def ense is 

overruled, 
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CAPTAIN STOKE'S: I hnve another document; I esk 

thet it be marked, for the purpose of identificAtion, as 

Prosecution Exhibit 7. 

(To the witness) I hand you Prosecution Exhibit 

No. 7, and ask you to tell the Court what it is, if you 

know. 

A Prosecution Exhibit No. 7 is n sworn statement 

made by Wakita on the 28th day of October, 1945, at POW 

Camp No. 1, Luzon, P.I. 

~ Is that the same docW!lent? 

t This is the statement and the original statement 

which was mDde by \Vaki ta on that date and at that place 

and I know that because it is,in the questions and answers 

contained therein, in my own handwriting; each page there­

of, excepting the last ~wo pages, contains the initials 

of Wakita which were put on those pages in my presence 

and the next to the last page conteins the signature of 

t''eki t a ,which was made in my presence; the l ast page 

conta ins the signature of t''akita , which wes made in my 

presence . It a lso contains my signa ture on that page. 

Q Did you inforn him tha t he did not have to make a 

stP. t ement -- that it could be used aga inst him l a ter on? 

A I do not exactly r ec;i ll what I told 'Vaki ta in tha t 

r egprd, excepting tha t I do r emenber tha t at the time this 

sta t enent was taken I did not expect to take a st2tement 

in writing fro t:! hirn and have a sta t ement signed by him 

when I first began to talk to hirn. I r emember distinctly 

tha t he began t e lling Me P story of what had happened on 

Bat an Island and that I told him that I wanted him to tell 
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~~ nothing except the truth reg~rding that. He was then 

put under oath P.nd voluntarily made this sta t ement t elling 

me that, "I desire to t ell the truth." 

Q Did you make Any promises or any threa ts? 

l I nade no pronises nor any threats nor used duress 

in any way and this st~ tement was ent irely voluntary on 

the pnrt of ''1::iki ta. 

C/,PT/ IN STOKE'S: 9ir, I now Ask that this be in­

corporated into the evidence and that we be allowed to 

substitute a certified, true copy for the original. 

Ct.PT/ IN MURT! UGH: The Defense Counsel for Wakita 

objects upon the following grounds: First, this h~s 

been a confession; second, this is not an admission 

aga:.nst the i:::iter e3·;s of the Def endant w~10 made this 

st?~cment and, thir1 , it does not involve him in any 

way , it simply is a statenent made aga inst the other 

Def end?nts And woul1 not even be ~am1 tted es a confes­

sion . 

LIEUTEN/ FT B!..00D ,.O~TH : If the Cocu"llssion please, 

we do admit t h1t t h1s confession of ~akita gives l ess 

than hi:: actual paT ~icipn tion than the others . However, 

under th ~ r egul a tions governing this tri~ l, we s~y it 

is clearly Pdr.!i ssible . 

c,.PT! I N MURT1UGH: If the Connission would r e?d 

tha t stAter.ent, I t hink they will s ec tha t it in no way 

r e f ers to the confessor. 

G:N1..P : L McCUNNIFF: I don't believe , Captain, tha t 

the Com~ission c2n r ePd the ste t ement before it is ad­

mitted into evidence . 
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GENER/ L McCUNNIFF: Subject to objection by 

any member of the Corunission, the motion of the 

Def ense is over~uled. The document will be adI:itted 

into evidence . 
(Prosecution Exhibit No 7 
for identification was 
r eceived in evidence and 
read into the r ecord as 
follows:) 
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OSAl.lU ';'AKITA, after having been duly srorn, testified 
at P.O." . Camp #1 Luzon, P.I., on 28 October 1945, as rollows: 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

1·hat is your name, age, nationality, grade and home address? 
Osamu WAKITA, 31 years of age, Serg 0 antL Japanese,born 
in Formosa, and my wife noi; lives at #2' Sobun, Zenka, 
Province of Tainan, Formosa. 

What dates were you a member of the JapanegeArmy? 
May 21, 1938 to present, except I was discharged October 
3, 1941 until I was recalled ~~ay 26, 1944. 

~'here did you serve after May 26, 1944? 
I VISS recalled in Formosa and vrent to Batan Island, 
arrived there June 5 or 6, 1944 with Lt. Col. Hikoma 
(Hikozane) YOKOYAMA, commanding officer, Independent 
Infantry Bn #302. 

t .. ere you on Ba tan Island from then until your surrender? 
I was at Basco, Batan Island until June 11, 1944; then 
I was sent to Itbayat Island, where I remained until 
feptember 28, 1?44. Then I returned to Ba~co and remained 
there until my ~urrender on f eptember 23, 1945. 

lilho v:as your cor~anding officer·. 
I belonged to Machine Troop Company, under 1st Lt. 
Kiichi KANEKO, Bn #302. 

Q r'ho was commander of your battalion? 
A Lt. Col YOKOYAfL~ unti l he l eft July 1, 1945. At that 

time C?ptain Masumi SlKASEGA~A succeeded I'.im as our 
battalion comr.iander. 

Q Vlho was o~r adjutant f or your battalion? 
A Shi geichi HUJUYIJ!i..A, 1st Lt. 

Q 'ho '~ s the hi ghest officer on Batan Island in October 1944? 
r Lt. Cener a l Sil:otaro TAJit:A. He was in command of Ja-

panese fo rces in Ba t anes Islands from abo~t middle of 
~eptember, 1944 until the surrender on 8eptember 23, 1945. 

Q " er e ym~ stationed in Basco during October, November, 
and Dec ember, 1<;'44? 

A Yes , I v.ras. 

During that per· iod did your unit have any ·· merican 
pri soners at Basco? 

A Yes . Ther e wer e three U. S. aviators from torpedo 
bomber, I und erstand. 

Q \lhen \.rer e they captured? 
A During the month of October, 1944. I saw two of these 

aviators ; one was tall and stout, and the other vras also 
tall bu t somev1h~t l ean • 

... 
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Q rher e wer e they l"ben you saw them? 
A One was in the guardhouse, near the head office of the 

6lst Infantry Mixed Brigade; and the other--the l ean 
one--?ras walkillf, in the street at Basco, about 300 
meters a~m.y from where the stouter one was kept in the 
guardhouse. 

Q Who wa s with the lean American when you saw him? 
A Two Japanese soldiers ?Ibo were guarding him. I do not 

lalow their names. 

Q What date did you see them? 
A Someti~e during the month ot October, 1944, I think. 

I was with Lt. Col. YOKOYAMA and Interpreter INOUE 
at the time I saw the tallest aviator, who Yl&S a Lt. 
Pt this time Lt. Co. YOKOYAMA asked this aviator about 
the war situation in ~outhern Pacific. I and INOUE 
did the interpreting. Col. YOKOYAM~ asked this aviator, 
through me, "Where were you shot down?" The aviator 
dre'7 a picture ot Luzon Island. He drew and wrote 
with hi s l eft hand and he said: "About 250 miles east 
ot Aparri. My plane found the Japanese fleet and begun 
to attack one of them, but immediately we were shot 
down by t he antiaircraft gun." 

Q Do you know the names of these three aviators? 
ft No, I do not l<now. 

Q Do you k;-;ow to 'P hat unit the se three U. S. aviators 
belon ed? 

A Only I know the officer we questioned said he ~as from 
the carrier Langley or Langer, I don't know exactly which, 

Q . Do you knov1 what happened to these three U. S. aviators? 
A They wer e separat ed and each kept by separate units or 

the Japanese forces at Ba sco. The l ean one was kopt by 
Battalion #405 under command of Ma jor Kiyonobu NAKABAYASHI1 
I thi nk at the company guardhouse . The aviator who was 
an officer, a lieutenant, was kept by t he guard at the 
headquarter s of it. GeA. TAJIMA which was in the Pro­
vincial Governme~t building at Basco. I don't lalow 
about the t hird one but later on I heard he was kept 
by Battalion #302, my own battalion, under commazn of 
Lt. Col . YOKOYAMA. I didn't see him at our ba ttalion. 

Q Do you kno~ vn er e these three aviators are at this time? 
A I heard they wer e kille d by members of t he unit near Basco. 

Q "/ha t unit do you mean? 
A The avi ators--each was killed by t he unit s or battalions 

by whom~ t hey wer e kept prisoners. 
Q Po you kno-r· \ .il~t offi~cr s killed the se .. avj..atf'\J":J? 

A The ono kept by B~ ttalion #302 ~;a s kill od by some officers of 
~ this ba t t nlion. The nqmes of them I d~ not lmO\ ·. I hoard th• 

one kept by bntt~lion 6 405 f1S.S killed by that unit, but I 
don't kno1:7 1?!het hcr he •.--as killed by the officers or the 
soldiers. 

Qq Do you know who killed the U.S. avi a tor who was a Lieutenant? 
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A I know he was killed but I don't knov, by whom he was 
killed. 

Q When was t his U.E. Lieutenant killed? 
A About the month of November or December, 1944. I don't 

knov: the day. 

Q Did you k."low of any officers or men yrho took part in 
the killings of these three U. s. aviators? 

h Only I know is this, the one kept by Battalion #302 
r~s killed by the officers of this unit, near Nakamaya, 
about four or five kilometers from Basco, north\Uard. 

Q Vlhat VTere the names of these officers? 
A I heard 1st Lt. Kiichi KANEKO and 2nd Lt. TAIRA or 

TA 'IRA who first name I do not know. I also heard 
Lt. col. YOKOYAMA went to the place when this aviator 
na s killed \'Tith an interpreter, whose name I do not 
know; but the only interpreter in our battalion at 
that time was INOUE. 

Q i .. as Lt. Gem. TAJIMA in Basco when the se three aviators 
were taken prisoners? 

A Yes. He v·a s in command and he must have investigated 
them. 

Q ·'l'lo ordered that the se three aviators be killed? 
A I believe and I heard that Lt. Gen. TAJI~L~ ordered 

these three a via tors to be killed because v:i thout any 
order from the chief commander, ' Japane se soldiers and 
officers cgnnot do such things. 

Q Can you tell us anything else concerning these killings? 
A Once I heard the civilians of Ba~co knev• about the 

kill ing of the se aviators . One day, before they were 
killed, t he three aviators wer e seen by many civilians 
when they wer e taking physica:t exerci se . Ma jor KAMEMOTO, 
chief of staff to Lt r Gen . TAJI~, and Captain Masumi 
SAKASEGAl''h were the investigators o~ the se ~mericans 
thr ough the inter pr etation of Masaki KAWACEI and OTANI, 
\"ho v·er e ca llod as interpreters from Manila. I forgot 
to mention the se aviators r eached Batan I sland someYilere 
nea:r Balugan or Valugan ( I don't know which is correct). 
The-~1:.. avi ator s , ere in· a rubber lifoboa t · ·hen · they arr j.ved 
a t Ba tan Island Then they wer e f ound i n the forest 
or mountains near Ba sco by Japanese soldiers. I have 
tried to t ell you about all \'/ha t I know these aviators 
because I do not believe that such things are right. 
Ther e is one mor e thing I Pant to add, After the armis-: 
tice ·pas announced, one U. S. transport plane landed 
at Basco. ~t t hat ti~e one of the U. s . officers 
asked either Major KAJ.iEMOTO or Lt. Gen. TAJH~ if ther e 
"·er e 'merican prisoners there in Basco. But the one 
que stioned about thi s matter ansnc.r ed "no". 

Isl Osamu Pakita 
/ti OSAMU \"IAKITA 
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cot 1MONWEALTH OF THE PHILIPP INES ) 
) 

PROVINCE OF LAGUNA ) SS 
) 

UUNICIPALITY OF CABUYAO ) 

I, OS.AMO nAKITA, or lawfUl age, being duly sworn on oath, 
state that I have r ead and understood the foregoing trans­
cription of my interrogation and all answers contained 
therein, consisting of three (3) pages, are true to the 
best of my knowledge and belief. 

Isl o~u ~akita 
ltl OAMU WAKITA 

Subscribed and sworn to before me this ?8th day of 
October, 1945. 

Isl Sheii§n A. Kex 
It/ SHE N A. KEY, 1st Lt, 

JAGD 

QIR.I.lllQAI~ 

I, SHELDON A. KEY, 1st Lt., 0-2052463, JAGO, certify 
that on the 28th day of October, 1945, personally appeared 
before me, OSAMU WAKITA, and gave the foregoing answers 
to the several questions set forth; that after his testi­
money had been transcribed, the said OSAMU ~AKITA read 
the s~me and affixed his signature thereto in my presence. 

Cabuyao, Laguna, P. I. 

28th October 1945 

CERTIFIED A TRUE COPY: 

Isl Sheldon A. Kex 
/t/ SHELDON A. KEY, 1st Lt., 

JAGO 

Isl 
Ra lph R. Bloodv~rth, 1st Lt., INF_ 

R E S T R I C T ·E D 
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CJ'.PT! I N HURT/ UGH: If 1 t pleas e the Comnission, 

I would l ike to ask the prosecution under wha t rule 

of evidence that stotenent WAS admitted? 

C/PTt IN STOKF.S: This is an edrnission against 

inter ests. If you study even your Manual that you 

have before you (indicating), it would tell you if a 

nan adnits beinb present At a certPin time , that it is 

an admission ~gainst inter ests. Such a str t enent is 

ther e . f. t the scene of any crime being investigated 

it is in the Manual if you cnr e to look. 

LIEUTENtNT BLOODWORTH: If the CoI!ll!lission please, 

I don't cere to go into greater detnil. Clearly, under 

the r egula tions governing this triPl --

CAPTAI N FURNZSS: I don't see myself whc-t crime 

it WP S at the pres8nt. It WAS on Ba tan Isla~d. I do 

WRnt to make a Motion tha t certPin quGstions ?.nd answers 

be stri-:ken. "Q. i.~a s Lieutenant T~ jirnq in BHSCO when 

these ti:1ree a 1ric> tors wer e t aken prisoners? f,. He was 

in coI!l!!mnd and ~us t hc-vc been investigated.'' I with­

dr~w my r equest that thPt be stricken. The question 

I wish next should be stricken, "'t · Who order ed tha t 

these t hree ?Vintors should be killed? A. I beli eve 

thot I heard thc> t lieutenant Ta jima ordered these three 

eviators should be killed, without any orders frora the 

chief coI!ll:ander. Jpp?nes e soldiers c>nd officers cannot 

do such things ." 

GENIBP.L t!cCUNNI FF : Tha t is a lso ;i r::iP tter of 

opinion. 

Ct PTlI N ~NSSS : Yes, sir. 
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GENER1L McCUN?JIFF: ~ubjcct to obj ection by the 

Commission, the ootion ot the Defense is overruled. 

C/PTt IN STOKES: Sir, I hpve here a confession 

by ~asaki Kaw?chi and I ask th~ t it be marked Prosecu­

tion~ Exhibit No. 8. 

(To the witness) I hand you Prosecution's 

Exhibit No. 8 for the purpose of identification and 

ask you to tell the Commission whpt it is, if you can. 

A This is the confession of MAseki Kawachi. This 

statement was sworn to 1n my presence and was given 

by Masaki Kawachi on the 9th dAy of October, 1945, at 

the Luzon Prisoner of 1''Ar Camp No. 1. rt contains the 

signature of Masaki KawPchi on the last two pages 

thereof nnd he signed the se pages in my presence. 

It ?lso contains my signa ture in two ple. ces on the 

last page thereof and the other p?ges are initi?led on 

the lower left hand corner by MA saki Kawachi and he 

made these initials in my presence. It has ~ f ew 

corrections written in ink on part of the pages thereof 

end thes e corrections are in the handwriting of Masaki 

Kowachi and he put his initials to the s e corrections 

in my presence. I desire to point out tha t there are a 

f ew sta t ements, answers to questions, in this particulpr 

document .. which, ~lthough made by Masaki Kawa chi on 

the 9th day of October, 1945, at a l ater da t e he t old 

me the.t he desired to hRve those pnswers changed, 

particul~rly I refer to --
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Cl PTtIN MURTt UGH: Sir, might I make a suggestion 

thct thPt be pointed out ? S the Captain reAds? 

A I will point out those p~ges PS the c~ptain 

r ends it for the reason that we took an additional 

sta te~ent from Kawachi and we told him that he could 

make his corrections on thPt st?tement, P.nd I think 
. 

those questions ar e also referred to in that later 

statement. 

LIEUTEN/NT BLOOD"TORTH: In that regard, we plan 

on introducing all three statements taken -- all three 

confessions of Masaki Kawnchi. I think thnt will clear 

it up for the Commission, ~ir . 

A In justice to Mr. Kawachi, I wish to point out 

thPt he did not sign this statement wittout requesting 

tha t the correcti0~3 be mPde on this, but since they 

had alr eady been typed, I advised him that we would 

make the corrections in the additional statement. 

Q Do you Tecall if you told him at tha t time that 

he did not hnve to make ?.ny ste.temcnt to you? 

A I advised Mc- saki KawAchi thAt he need not make any 

st~ tem0nt which would incriminate hims elf in any W?.Y 

and that, if he did make a statement, thet any ad­

missions he mnde therein might be us ed agp inst him . 

He informed ~c thpt he understood this end he did 

mtike this sta t •:mwnt voluntar i ly. 

Q Did you offer any promises or make any threats 

in obtP. ining this stptcment? 

t I mFde no promis es nor wer e any threats or duress 

used in the taking of this s t~ ternent. 



& 

Cf.PT/ IN STOKES: I now ask that we be allowed to 

introduce this into evidence es ?rosecution Exhibit 8. 

GENERlL McCU?WIFF: It will be accepted. 

(Prosecution Exhibit No. 8 
for identification was 
received in evidence end 
read into the record AS 

follows) 
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RESTRICTED 

1U.SAKI U '.":ACHI, after hc:ving been duly sworn, testified 
ot Prisoner of Har Camp //1, Luzon, P. I., on 9 October 1945, 
as follows: 

Q 
J.. 

ll .K. 

Q 
J 

Q 
A 

Q 
l'l 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

11 . K. 

Q 
h. 

Q 
J.. 

Q 

Stnte your tull name, grede, organization and nationality? 
llASAKI UWACHI, (Christian name GEORGE)! superior private, 
61st Independent Mixed Brigade, Imperia Japanese Army, 
2nd my n~tionality, Japanese. I am 32 years of age. 

I was not in reality superior private but a civilian 
treated as a superior private. I was t aken es civilian 
interpreter. 

V:h;;t is your home address? 
Province of HIROSHIMA-KEN, Division of TOYOTk-GUN, Toun 
of NISHI IKUCHI~'URA, ~nd Berrio of AZA-TARUMI, Japan. 

\'ihere did you live before the war? 
I \'Jas living at San Jacinto Street, Pasig, Rizal, P.I. 

Are you married? 
Yes, sir . 

'.Jhat is your nif e's nnme? 
Adela Raymvndo ¥A~IACHI. 

~ ·hat is her age m d present address? 
She is 35 years old and residing at Sen J e.cinto Street, 
Pasig, Rizal, P.I. 

Do ~rou hc:ve any children? 
Yes. Reyn<:~ldo YJ~VJh.CHI, 8 years old; Junior Khr/ACHI, 6 
years; Akibo KAPACHI, 4 years ; e.nd Sumiko KA~ACHI, 2 
years old. 

Hovi can we get in touch \ I i th your wife? 
See the i.Iayor of Pasig , Rizal, P. I., Hr. Cipriano 
RAYlIUNDO. Uy wife is his niece. 

Vlhere v1ere you ~ducnted? 
When I left J apen, Grade II, I uas then 8 years old, 
and came to r.fanila, P. I. in 1915, and I resided in 
Uanile. until 1944. On September 16, 1944 was drafted 
into the Japanese Army. 

I n2s not drafted to t he J.rruy as soldier but merely 
an interpreter. 

Did you gr rduate from any school in Ueni l e , P.I.? 
I finished the Pre-L~n et J.teneo de Manila , P.I. 

\·hat \12s your occup~tion a t that time? 
I h~d n smc: ll g2rment f Pctory in Pesig , Rizal, p .I. , 

·;:ho t1ere your closest fri ends in Mnnile outside of your 
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I 

family? 
A I had my uncle Remon VICTORIO, who is living on Solis 

Street, Tondo, Menile, P. I. and who ~as the former 
Director of Prisons. 

M.K. Above address should be: St. Saler, Sta. Cruz, H.anila, 
P.I. Uy uncle owns pawnshop at first address. 

Q 
A 

Q 

A 

Q 

A 

Vihere v1as your unit located when it surrendered? 
Basco, Batenes, P.I. This was headquarters ot the 6lst 
Independent Mixed Brigade under Lt. Gen. HIKOTARO T~".JIMA, 
Imperial Japanese Army. 

Did you surrender to a part of the 3?th Division, u. s. 
Army, led by Lt. Col. COOPER? 
Lt. Col. COOPER was 1n charge when we were teken oft the 
Batan Island and we were t aken to Aparri, Cegayan, Luzon, 
P.I. I went with Lt. Col. COOPER to Fuga Island where 
Major TANAY~, first name I don't. remember, surrendered 
the Fuga Islend garrison of the 6lst Independent Mixed 
Brigede, Imperial Japanese Army. 

Under what command was Lt. Gen. HIKOTARO TAJlllA and his 
6lst Independent Mixed Brigade during the time he was at 
Basco, Betan Isle.nd, P. I.? 
He had been under the command of the 14th Japenese Army 
1n the Philippines which was under TOUUYOKI YAWlSHITA, 
but due to the breakdown or comr.runication ebout one 
month before we surrender, some ot the higher officers 
under Lt. Gen. TAJIMA and his Brigade had been transterred 
to Formosa. On 15 September 1945, we got trom Formosa 
that the war ended but Formosa directed that Lt. Gen. 
TAJilIA got his order ot surrender from General 
TOIIUYOKI YAMhSHITA. 

Q What type of unit was the 6lst Independent Mixed Brigade? 
A It was composite of infantry, communication, Formosan 

Labors and 90lst Navy Air Forces were connected with it. 
Lt. Gen. TAJIMA commended all of the 6lst Independent 
Mixed Brigade and '7as stationed a t Basco, Batan Island, 
P.I., for his forces were scattered all over the Batan 
Islands and the Babuyen Island Group, north of the north 
coest of Luzon, P. I. 

Q When did you arrive at Batan Island, P.I.? 
A It was on November 17 or 18, 1944. I left Manila , P. I., 

Sept. 16, 1944. 

Q Hovi long had Lt. Gen. HIKOTJ\RO Th.JillA been in Basco, 
Batan Islend, P. I.? 

A According to \'1hnt I heard he went there during the 
month of September 1944 and ceme direct from J apan, and 
came prior the time there rms ~ battalion from the 
Formose.n Forces. I do not knon the ne.me of the unit. 
The first commander of the Bet an Islcnd ~ho ceme there, 
I believe, vias Capt2in Me. sumi S~SEGhV!h . He comm~nded 
one company and arrived there in June 1944, ~nd then 
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1 t \·ie. s enlarged into a battalion, the commender of 
v;hich vms Lt. Col. YOKOYAMA, r1hose first neme I do not 
know. YOKOYAMA went beck to Formosa in July or August 
1945. 

Q Over what islands was Lt. Gen. HIKOTARO TAJIMA in com­
mand? t~ He \'las in command ot all the islands ot Batan and Bab-
uyan groups. 

Q Do you know the names of the Japanese officers on 
Lt. Gen. TAJIMA's staff? 

A Major TETUO KJJJEMOTO, Chier or Staff; Major ~UO NIWA, 
Chief of Medical Steff; Uajor NJJ~IUA or Major AKIRA 
NAKASHIMA, Chief Adjutant to the General; Hejor KIYONOBU 
NJJ<ABAYASHI, Battalion Commender on Basco, Betan Island, 
P. I. and directly in charge or the Japanese gerrison at 
Basco, Betan, P. I.; Major UOTOlmRA, Chief or Veterinery 
Department; and Major UASAO SUZUKI, Chief of Commissary 
Supply. 

Q You mentioned Major TANAKA es commander of the forces of 
Fuga Isl~nd, do you know how long he had been in command 
of that island? 

A He stayed there one year prior to the 22 or 23 September 
1945. 

Q Do you know the names of any other Japanese officers under 
the command of Lt. Gen. TAJIMA? 

A Captain llhSUlfl S/;KJ.SEG/~WA \1as bette.lion commander on 
Be.ten Island, after Colonel YOKOYJJ.1A left. There were 
t\10 battalion officers in Basco, Betan Island, 
Captain HIDEO SUZUKI was in the office of the Chief of 
Steff, Major TETUO KAMEMOTO. Ce.ptain TJ..KEO MIZUT/JU, 
he uas in charge of transportation; Lt. NISHIDA, whose 
first name I do not remember, wcs under llejor HASAO 
SUZUKI; 1st Lt. TORAZO SUZUKI served as Liaison Officer 
bev!'een the civilians and the Japanese Army. 

Q Who was in charge of discipline? 
A Major JJ<IRA Nh:USHIMA, Ad jutant to Lt. Gen. HIKOT.ARO 

T/1JIMA. 
Q Who was in charge of the civilian government on Batan 

Island, P. I.? 
A Victor de PADUA, Filipino puppet governor of Bat an 

Islend. 
Q Do you knov: the first n~mes of the J apanese officers 

nhose first nemes you f ailed to mention? 
h I do not kno~. 

Q Do you knOYI \7hether Lt. Gen. HIKOTARO TAJIMA ever took 
as prisoners ~ny members of the U. S. Forces vihen he ,·ms 
in command at B~tl'.ll Islend? 

A I hc-ve heerd three Americc.n F.Vi~tors \:iere cC'ught there, 
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t v10 NCOs ~nd one officer whom I believe \ '1llS a Ct!ptain. 

Q Do ycu lmow their names? 
A I believe one of the NCOs \"m s MlJlTIN ~nd I think the first 

name was SJ...MUEL and the captein wes ~ILLihM, whose lest 
name I do not knoTI for I just heard this from the Filipino 
civilians. 

Q Do you know ,.,here Vie can find these three U. S. aviators 
now? 

A From \7hc t I heard they were killed there by the Lt. Gen. 
TJ...JltIA gerrison. I ,.,es told this members of the Lt. Gen. 
T.AJIW. 's unit whose ?l2mes I do not lalo, .. , Vlho were at 
B~sco v!hen they Tiere killed. It was knolin among the 
J opcnese soldiers end the Filipino civilians at Basco, 
Bet an Islmid, P. I. It Tie s no secret. 

Q Do you know when these three u. s. aviators were killed? 
J. It \'Ye s in the month of November 1944 but it must be prior 

to thet when I arrived there about 17 or 18 November 
1944. 

Q Do you lmow when these three U. s. avietors \'1ere taken 
prisoners? 

A I heve heard they n ere taken prisoners one month prior 
to the time they nere killed, thct these t i.r.ee aviators 
\'Jere member: to 2 group of U. S. avieJ.;ors who v1ere moving 
l!round northern r· tzon. According to the civilians, 
their ple.ne was 5~ot end they crrived there by a rubber 
boat. 

Q Do you know how these three u. s . aviators v1ere killed? 
J... I think they wero bayonetted to death . 

Q Do you knov1 ,.,here their bodies were buried? 
A I heard thf'y VJere buried in different places. The 

capt~in was b11ried nbout 200 yards back of B:Jsco betY1een 
I1ount IlayP. and Basco, I think north east of Basco. 
The other t\.'o I do not knor1. 

Q Who V!f' S in commend of the Eet~n I s l and when these three 
U. s . avia t ors u~re killed? 

A Lt. GEn. HIKOTJJW Tl..JI UA VJC S in command. 

Q ~ere all the officers you mentioned under the corn.mend 
of Lt. Gen. TJ.JD1A continuously aft er he errived there 
in September 1944? 

1. Yes, sir. 

Q Do you know why these cvic tors r1er e killed? 
J... i.ccording t o \'Jhct I hecrd r fter they riere confined 

separ a t ely in three different houses end I heerd that 
one of them tried t o escc-pc c- nd the.t is , •hy they t1ere 
killed. 

Q Do you knon the n rmes of any of these fellon J apenese 
soldi ers Y1ho told you about thi s? 
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A I do not remember the nemes who told me for I was newly 
arrived there. 

Q Do you know who killed these three u. s. avietors? 
J... I wns told thnt e Japenese officer and Japanese soldiers 

did it. I heve heerd the.t that Japanese officer was dead 
by the second bombing of Bnsco, Beten Islend, P. I. 

Q Do you know what battalions these Japanese otticers and 
soldiers who killed these three u.s. aviators belonged to? 

A Under lfajor KIYONOBU NJOO~AYASHI. This battalion wcs at 
Basco at thnt time end the battelion was north of Basco 
in e small barrio called Diptl'.n. 

U.K. I said under Maj. NAKABAYASHI because he was in charge 
of Basco district but they might be some otticers of 
other battalion. 

Q Do you know to what command of unit these three u. s. 
aviators belonged to? 

la. No, sir. 

Q Do you lmow r1hether Lt. Gen. HIKOTARO ThJIMA and Jhjor 
TETUO KAMEllOTO had anything to do with the killing ot 
these three U. s. aviators? 

A I think so beceuse all orders must heve come trom the 
superior comme.nder ct Basco, Bete.n Islend, P. I. 

Q Do you know whether eny other u. s. avictors \1ere taken 
prisoners et Fuga Islend, P. I.? 

JL I do not lmov1 anything ob~t that. 

Q You mentioned that you believed thet these three U. S. 
avietors were killed on orders ot high command, on what 
do you base your statement? 

A I think the orders ceme trom Lt. Gen. TAJIMA, because 
the orders came from the superor officers elthough it 
is of slightest degree end things must be so ordered 
in the Japanese army. There is very strict discipline 
in the Japenese Army regarding subordinetes taking 
initiative in any orders. The 6lst under the command of 
Lt. Gen. TAJIMA, e well disciplined unitl it is not likely 
there ~ould be any disobedience of any k nd. 

Q Do you know of any other persons being killed by Lt. Gen. 
TAJ'IMA's unit? 

A Yes, in April or May, 1945, 79 to 80 Filipino civilians 
who ~ere residents of Bete.n Island and Sebtang Island 
were executed on order of Lt. Gen. HIKOTARO TAJIMA. 
I know cbout this beceuse I acted as interpreter during 
the investigntion to their deaths cs they were suspected 
they curdered 13 Japanese soldiers on Sabtang Island. 
Lt. TORILZO SUZUKI, whom I mentioned, nas in charge of 
this invGstigetion and all the accused were from Bet en 
Island and Se.bteng Islcnd. There r1ere 150 men errested 
end ue did not conduct trinl of this but ne cell on them 
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end question them. We took records of all these 150 
men e.nd some of them ndmi tted were and so f ~.r as I knO\V 
the only ones uho admitted were the ones executed, but 
I looked et the pcpers after the investigetion, e.nd 
E'll the 80 men uere directly '11th the killing or the 13 
Jrpenese soldiers. 

Do you know the nrunes of these Filipino civilians Tiho ~ere 
executed? 
Form£r Governor Juen AGUDO; llayor Jose C.hSTANO of Ivana, 
Batcn Islend, P. I. 1st Lt. Teo!ilo VhLONES who was formerly 
c member of the US/Ji'FE of Genercl MhChRTHUR end who partook 
in the Bataan Feninsule fight in 1942, escaped end ue did 
not take him in the custody. Telestoro CABAL, a 2d Lt., 
also esceped. These Filipino officers cnme from Bataan 
after the fall of Me.Dile. These t\-10 officers secretly 
organized a secret organization \'Ji th the lmowledge of the 
Governor. 

On \·1hat date were these Filipino civilians killed? 
The JapBnese uere supposedly killed April 25 1 1945 end 
the investigation began nbout in May 1945 and it took 
two months in 1945. The men were executed on diff6rent 
dates during July and August 1945. 

Vias Lt. Gen. HIKOTARO TAJlll.A under the commend of General 
TOMUYOKI YALiASHITA nhen these three U. S. aviators nere 
killed? 
Yes sir. 

Q Was Lt. Gen. HIKOThRO TAJIMA under the command of GenerPl 
TOMUYOKI YIJJASHITh when these Filipino civilians were 
killed? 
I am not sure because we had transferred to Formosa due 
to the breakdown of communication ebout a month before 
surre~der on September 22, 1945. 

Isl Masaki Ka\·1achi 
/ti MASAi<r ki.\:/ACHI --

: JMidONVIEALTH OF THE PHILIPPINES ) 
) 

!".ROVINCE OF LAGUNA ) SS 
) 
) 

UUNICIPALITY OF C.ABUYAO ) 

I, MhSAKI l\J.YJACHI, of l a,·1ful age , being duly sY1orn on 
;. : th, statG that I have r ead and understood the foregoing trnns­
~ription of my interrogc- tion and all t:'.ns,·1ers contained there­
in , consisting of five (5) pages, ar e true to the best of 
knov1l edge and belief. 

Isl M~saki Kmmchi 
/t/ MASAKI KAWACHI::-----
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Subscribed end sworn to before me this 24 dey of Oct­
ober, 1945'. 

Isl Sh€ldon J.., ~' l~t Lt,, Jli.GD 
/ti SHELDON 1-.. . , 1st Lt,, JAGD 

c E B I .! E .! Q ~ T ~ 

He, SHELDON J.. . KEY, 1st Lt., 0205'2463, Jli.GD, e.nd JOHN B. 
HJ.RT , 2d Lt,, 042912, USllC, certify thnt on 9th day ot 
October, 1945, personally eppeered before us HhSAKI l:J..\i~CHI, 
C'.Ild g~ve the foregoing nnsv1ers to the sever el questions set 
forth; thet nfter his testimony hed been transcribed, the 
c:v i d ill.SAKI KJS/ACHI reed the sci.me end e.ffixed his signature 
~hereto in our presence, 

Cabuyeo, Laguna 
Philipp!ne Islands 

~October 1945' 

CERTIFIED TRUE COPY: 

/s/ R<?l~. Bloodworth 
·st Lt Inf. 

/s/ Sheldon A, Key, ls~ Lt., JAGD 
/ti SHELDOtCli. . KLY, 1st Lt., JAGD 

/s/ John B. Hert, 2d Lt., USMC, 
/ti JOHN B. HART, 2d Lt., USMC, 

Investigeting Officer, ~ar 
Crimes Investigating Detachment 
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ClPTf.IN STOK~: (To the witness) For the record 

you may stP. te the parts that were corrected. 

THE ~'ITNF::>S: In this stntcment which was just 

read, the same being the st~tement or Kawachi dated 

October 9th, 1945;which was signed by him in my 

presence on the 24th day of October, 1945, I wish to 

point out that those parts, particularly those referring 

to the execution of the three United ~ tptes avi?tors 

on BP. tan, were corrected in a later st~ tement made by 

Kawachi. This correction wos mnde by him voluntarily, 

Ct PTl IN FURNESS: You have, of course, no personal 

knowledge of which was correct ~nd which was not cor­

r ect? 

THE WITNESS: I hAve no persona l knowledge except 

the statements speak for themselves and excepting that 

Masaki Kawachi told me that he had not told the whole 

truth in this sta t ement of 9 October, 1945, and that 

he desired that these corrections be made in the Addi­

tion? l sta t ement. 

Cf~Tt IN FURNESS: Just so the r ecord may be clear, 

did he Pdd the parts which wer e initial ed after 9 Octo­

ber 1945, but before he signed it on the 24th of Octo­

ber 1945? 

THE l''!TNESS: He did. 

GENET"'AL UcCUNNIFF: The Commission will r ecess 

until 8:30 tomorrow morning. 

('Thereupon at 1615 hours, 3 J onuary 1946, the 

triRl was adjourned until 0830 hours, 4 JP.nuary 1946.) 
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